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Sällskapet Strömstierna – Nyhetsbrev 60 
 
Hej alla, 
 
Nyhetsbrev 60 kommer nu som brev numro elva år 2024, detta enligt vår månadsplan. 
 
Utöver nyheterna i detta brev om Lysekils historia finns de gamla nyhetsbreven tillgängliga på vår hemsida: 
Nyhetsbrev 1: 1543 – 1587. N:o 2: fram till år 1610. N:o 3: till 1658-02-26. N:o 4: till 1679-08-22. N:o 5: till år 
1700 (Lotsstation på Lotsberget). N:o 6: till freden i Nystad 1721-08-30. N:o 7: till 1747 cirka. N:o 8: till 1778-
01-24. N:o 9: till år 1800. N:o 10: till fredsavtalet med Norge 1814. N:o 11: till år 1830. N:o 12: till 
köpingsbildandet 1836-02-27. N:o 13: till 1843. N:o 14: till 1850. N:o 15: till 1857. N:o 16: fram till 1860, N:o 
17: till 1863. N:o 18: 1864-1866. N:o 19: 1867-1870. N:o 20: 1871-1873. N:o 21: 1874-1876. N:o 22: 1877-
1879. N:o 23: 1880-1881. N:o 24: 1882-1883. N:o 25: 1884-1886. N:o 26: 1887-1888. N:o 27: 1889. N:o 28: 
1890. N:o 29: 1891. N:o 30: 1892. N:o 31: 1893. N:o 32: 1894. N:o 33 1895. N:o 34 1896. N:o 35 1897. N:o 36 
1898-1899. N:o 37 1900-1901. N:o 38 1902. N:o 39 1903. N:o 40 1904. N:o 41 1905. N:o 42 1906. N:o 43 
1907. N:o 44 1908. N:o 45 1909. N:o 46 1910. N:o 47 1911. N:o 48 1912. N:o 49 1913. N:o 50 1914. N:o 51 
1915. N:o 52 1916. N:o 53 1917. N:o 54 1918. N:o 55 1919. N:o 56 1920. N:o 57 1921. N:o 58 1922. N:o 59 
1923. 
 
Nyhetsbrev 60 tar upp händelser i Lysekil år 1924. Detta år finns det information om bland 
annat Lysekils Nya Badhus AB, om brandstyrelsen, järnvägen och polisen. Dessutom finns 
det fotografier från Gamlestan och från Lysekils Järnväg. 
 
Ni bör som vanligt notera att det finns mycket mer att läsa i Stadsfullmäktiges protokoll från 
år 1924 på föreningens hemsida – missa inte möjligheten att söka information inom Era egna 
intresseområden! 
 
Som vanligt är understrykningar i texten eller [tillägg av text] mina kompletteringar i syfte att 
förtydliga informationen, bland annat gäller det att ta fram fullständiga namn på personer. 
 
Nyhet 
När Ni läser denna Lysekils historia har jag källreferenser till de flesta händelser. Tanken med 
detta är dels att visa var informationen är hämtad, dels att stimulera till mer läsning. Ni kan på 
vår hemsida även hitta en Källförteckning över litteratur som berör Bohuslän och Lysekil. 
 
Nyhetsbrev 14 innehåller en förteckning över Förkortningar. Listan med förkortningar till 
källor och personer kan vara användbar. Några förkortningar kan vara ersatta med klartext! 
 
Om Ni vill kommentera innehållet i denna Lysekils historia är Ni givetvis välkomna! 
Nästa Nyhetsbrev numro 61 kommer att sändas ut till Er i slutet av december 2024. 
 
Mvh Per Stenros 
perstenros@gmail.com  
 
./ 

mailto:perstenros@gmail.com
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LYSEKIL 1923 

 

 
 
1924 cirka Fotografiet visar Lysekils bangård och stationshus omkring 1924. 

Det blandade tåget som dras av lok nummer 1 eller 3 står berett att avgå mot 
Smedberg och Munkedal. Vagnarna efter loket är två täckta godsvagnar, en 
resgodsvagn, en personboggivagn samt två treaxliga personvagnar. (Bengt Falken 
Johansson, Facebook: Lysekilsbanan genom tiderna, 2018-09-11. Foto: Svenska 
Järnvägsföreningens minnesskrift 1876-1926. Källa:historiskt.nu) 

 
1924 Gustaf Robert Bundsen startar Bundsens Konservfabrik på Drottninggatan 13 i 

Lysekil, där Carl Hörman tidigare haft sin konservfabrik. (Henrik Harnevie, 
Konservfabrikanter i Lysekils kommun) 

 
1924 Lysekils Arbetarekommun tar initiativ till att bilda en ABF-avdelning. 
 
1924 Fattigvården hyr en lokal, det så kallade ”änkesätet” vid Lilla Kyrkogatan som 

inreds att bli en avdelning för kroniskt sjuka. (LP 2003-06-06) 
 
1924 Sjuksköterskan Tora Karlsson från Jämtland blir föreståndare för Lysekils 

ålderdomshem som har plats för 12 personer. Hemmet är identiskt med 
Fattigvårdens sjukhem eller det gamla epidemisjukhuset. (LP 2003-06-06) 

 
1924 Fabrikör Otto Bovik bygger sin villa i egen regi vid Trädgårdsgatan – dagens 

Boviks skola. Stentrappor och stenpelare levereras av Bohusläns Granit AB. 
(Grusell, sid 30) 

 
1924 Gymnastikhuset ovanför Parkskolan står färdigt. Därmed ges utrymme för 

inomhusidrott. (Grusell, sid 102) 
 
1924-01-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 2 (avskrift KJ): 

Det antecknades, att stadsfullmäktiges ledamöter äro följande, valda till och 
med slutet av år 1926: 
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1) Fabrikör Elis Luckey. 
2) Förvaltar John Sterner. 
3) Fabrikör Aug. Mattsson. 
4) Grosshandlare O. G. Löfving. 
5) Kontraktsprost Fritz Lüsch. 
6) Riksdagsman, Redaktör Axel Ljungberg.  
7) Ombudsman C. G. Tinggren. 
8) Fabrikör Gust. Karlson. 
9) Riksdagsman Carl Brännberg. 
10) Fabrikör Richard Björsell. 
11) Handlande S. P. Ekblad. 
12) Disponent Ludv. Andersson. 
13) Mekaniker Otto Olsson. 
14) Gjutare Karl Källén. 
15) Poliskonstapel C. I. Alexandersson. 
16) Lotsförman Gustaf Wallin. 
17) Hälsovårdsuppsyningsman Aug. Ehnberg. 
18) Vaktmästare Jakob Pettersson. 
19) Handlande E. W. Olsson. 
20) Fotografe John Westling. 
21) Handlande Fritz Olsson. 
22) Förrådsförvaltare Evald I. Andersson. 
23) Musikdirektör Karl Sandström. 
24) Skolkökslärarinna Ingrid Wallentin. 

 
 
1924-01-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 4 (avskrift KJ): 

Under ordförandeskap av herr kontraktsprosten Fritz Lüsch skred man härefter 
till val av ordförande för året. 
 
Herr Sterner föreslog omval av herr Lüsch med acklamation. 
Valet, som på sålunda föreslaget sätt företogs, utföll så, att herr 
kontraktsprosten Fritz Lüsch omvaldes, för innevarande år. 
 
Herr Lüsch tackade för det honom ånyo visade förtroendet samt önskade 
stadsfullmäktige ett gott nytt arbetsår. 
 
Samtidigt uttryckte han förhoppningen, att man snart måtte hava nått bottnen 
av den ekonomiska vågdal, i vilken man råkat efter kriget, samt att vi snart 
skulle lyckas att arbeta oss opp ur den. 
Talaren yttrade vidare, att det ej vore lätt profetera om framtiden, men att man 
dock i alla fall ej får fälla modet utan söka göra det bästa möjliga av det som 
finnes. 

 
1924-01-03 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 5 (avskrift KJ): 
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Härefter företogs val av vice ordförande för året, och omvaldes med 
acklamation, på förslag av herr Luckey, förvaltaren herr John Sterner, som 
tackade för det förnyade förtroendeuppdraget och å stadsfullmäktiges vägnar 
framförde ett tack till herr ordföranden för nyårsönskningen samt önskade 
denne en god fortsättning på den nya året under uttalande av önskemålet, att 
herr ordföranden under en lång följd av år måtte vara i tillfälle att leda 
stadsfullmäktiges förhandlingar. 

 
1924-02-05 Vårt försvar. När det är fråga om vårt lands försvar så kan man ju tycka att det 

ej skulle vara så svårt att finna endräkt hos alla partier om det fundamentala, 
nämligen att försvaret görs så starkt och kraftigt att det inger respekt hos 
rovlystna grannar. Det är också enda sättet för ett land att bevara sin neutralitet. 
Blir försvaret så svagt att det ej kan fylla sitt ändamål, så är det ej stor glädje 
med de uppoffringar, som ändå måste göras. Men i berörda fall råder visst 
ingen enighet. De olika partierna bjuda under varandra liksom på auktion med 
fattighjon. Militärbördorna är dryga och allt vad därtill hörer är ingalunda 
populärt i bygderna. Och nödvändigheten av de samma är ingalunda rotfäst i 
allas medvetande. Riksdagsvalen under stundande höst kasta redan sin skugga 
och partierna bjuda det lägsta för att stå väl hos väljarna. Låt vara att detta är 
samvetslöst, så är det sorgligt nog i alla fall så. 

 Regeringen har nu givit offentlighet åt sitt förslag till försvarsfrågans lösning 
(se nedan) och de större bladen av alla valörer har framlagt sina funderingar 
över detsamma. Man kan ej säga att förslaget fått någon god press. Den 
skicklighet varmed det är uppgjort erkännes villigt, men ingen är av olika 
anledningar nöjd. Det låter som om man på alla kanter blivit ej så litet häpen. 
På försvarsvännernas yttersta flygel kan ingen begripa hur en man sådan som 
Trygger kunnat sätta sitt namn under ett förslag, som så långt nedskär 
övningstiden och de försvarsolustiga menar att riksdagen ej skall kunna förmås 
att bifalla de långt gående kraven. För somliga är det för litet, för andra för 
mycket. 

 Saken går nu till riksdagens prövning. Det bästa man kan hoppas är att de som 
där har avgörandet i sin hand icke måtte av eftergifterna för reduceringskraven 
känna sig uppmuntrade att gå vidare i samma riktning. (LP 1924-02-05) 

 
1924-02-05 Regeringens försvarsproposition. 

Kostnaderna 138 miljoner. Infanteriets övningstid 195 dagar. 
 Kunglig Maj:t har avlåtit proposition i försvarsfrågan, vilken kommer att på 

tisdagen överlämnas till kamrarna. 
 Regeringens förslag slutar på en kostnadssumma av 137.922.000 kronor. 
 Vad armén beträffar, beräknas årskostnaderna till 80 miljoner kronor och 

engångskostnaderna till 4 miljoner kronor. 
 Övningstiden för infanteriet föreslås till 195 dagar, alltså 60 dagar mindre än 

enligt försvarsrevisionens förslag. 
Värnpliktskontingenten skulle enligt regeringens förslag bli 27.000 man av 
51.000 inskrivningsskyldiga, ersättningsreserven 6.352 man. 
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För underbefäl och fackman föreslås 325 à 350 dagars övningstid. 
Frivilliga skyttar skulle erhålla 10 dagars avkortning. För det frivilliga 
skytteväsendet föreslås ett anslag å 750.000 kronor årligen. … (LP 1924-02-05) 

 
1924-02-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 17 (avskrift KJ): 

Brandstyrelsen begärde genom föreliggande skrivelse, att stadsfullmäktige 
måtte utse en kommitté för upprättande av förslag till ny brandordning för 
staden. Stadsfullmäktiges herr ordförande hade överlämnat skrivelsen till 
valkommittén, som beslutit att till ledamöter i dylik kommitté föreslå herrar 
borgmästaren Axel Sundberg, sammankallande, brandstyrelsens ordförande, 
fabrikören Aug. Mattsson och brandchefen Emil Löfberg. 
 
Stadsfullmäktige beslöto tillsätta sådan kommitté, och utföll valet till 
densamma i enlighet med valkommitténs förslag. 

 
1924-02-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 26 (avskrift KJ): 

Lysekils Nya Badhus Aktiebolag hade hos drätselkammaren ansökt om ett 
avslag å 300 kronor för vinterbadets öppethållande under återstående delen av 
vintern. 
 
Drätselkammaren hade beslutit att med ärendet ingå till stadsfullmäktige under 
enhällig tillstyrkan om bifall till ansökningen, och att beloppet för ändamålet 
måtte utgå av medel anslagna för oförutsedda utgifter i innevarande års utgifts- 
och inkomststat. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla framställningen, och att medlen 
för ändamålet skola utgå enligt drätselkammarens anvisning. 

 
1924-02-07 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 27 (avskrift KJ): 

Från drätselkammaren förelåg skrivelse innehållande meddelande om att 10-
årsperioden för arrenden å staden tillhöriga tomter utlöper i och med utgången 
av innevarande år, och begärde drätselkammaren tillika dels att få i vederbörlig 
ordning uppsäga dessa arrenden, dels att stadsfullmäktige måtte tillsätta en 
kommitté av tre eller fem ledamöter för upprättande av förslag till nya dylika 
arrenden att gälla från och med ingången av år 1925. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt följande i ärendet:  
Att bemyndiga drätselkammaren att uppsäga ifrågavarande arrenden; 
Att tillsätta en dylik kommitté bestående av bestående ledamöter och  
Att uppdraga åt valkommittén att upprätta förslag å ledamöter i denna 
kommitté. 

 
1924-02-14 Badmästare Gustaf Lang hyllas på sin 60-årsdag: 
 ”Herr Lang som varit badmästare vid badbolaget här i inte mindre än 33 år, har 

gjort sig allmänt omtyckt och väderad. Under dagen ingingo också många 
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telegram även från framstående personer, som legat här som badgäster och 
därunder lärt sig att uppskatta det sköna i att bli knådad av denne duktige 
badmästare. Vidare märktes i telegramskörden hyllningar från en del mera 
kända Lysekilsbor.” (LP 1924-02-16) 

 
1924-03-04 Försvarsmöte hölls häromdagen i Håby med föredrag av kapten Hugo 

Uddgren. Mötet, vid vilket livlig diskussion förekom, uttalade sig för bland 
annat att de gamla regementena bibehålles och för ett moderniserat 
indelningsverk. (LP 1924-03-04) 

 
1924-03-06 Ändrad utbildningstid för värnpliktiga. Kunglig Maj:t har med stöd av lagen 

den 22 februari 1924 om ändrad utbildningstid för värnpliktiga av 1924 års 
klass förordnat att vapenföra värnpliktiga tillhörande nämnda klass och 
tilldelade infanteriet, må, i den mån sådant finnes för utbildningsarbetets 
ändamålsenliga bedrivande samt erforderlig häst- och materialvård 
oundgängligen nödigt, till det antal, som i kommandoväg bestämmes med 195 
dagar i en följd vid härens specialvapen eller marinen fullgöra dem åliggande 
tjänstgöring. I nämnda lag omförmäld hemförlovning må äga rum på sätt och 
under tid, som i kommandoväg närmare bestämmes. (LP 1924-03-06) 

 
1924-03-13 Heja ordenssyskon! 
 Logen 1353 Fast Vänskap i Lysekil anordnar Brev- och Vykortsafton söndagen 

den 23 mars. Sänd oss en hälsning! Svar utlovas. 
 Adressera, märkt ”Brevafton”, till Signe Vinberg, Bansviksgatan nr 1, Lysekil, 

eller Gustaf Johansson, Sandberget nr 1, Lysekil. (Reformatorn, 1924-03-13) 
 
1924-03-22 Små exportmöjligheter för sten. 
 I en Göteborgstidning har varit synlig en uppgift att stenexporten i Bohuslän 

för närvarande skulle vara synnerligen livlig. Uppgiften torde dock inte vara 
överensstämmande med verkliga förhållande. Redan isen hindrar ju exporten, 
framhåller direktör Olof Andersson i Skandinaviska Granit AB bland annat. 

 För övrigt är stenmarknaden tämligen lugn. Frankrike och Belgien, som förr 
var stora köpare av svensk gatsten, är nu nästan borta till följd av francvalutans 
ogynnsamma ställning. Detsamma gäller i tillämplig mån Tyskland. På de 
transoceana hamnarna har man däremot kontrakterat en del beställningar. 
Förhållandena är dock även detta fall ganska osäkra. 

 Vi har för närvarande intet annat att göra, fortsatte direktör Andersson, än att 
lagra stenen. På sina håll har lagren en storlek, som föga skiljer sig från den 
man uppnådde under kriget, då exporten var stoppad. Givetvis betyder detta en 
stor ränteförlust för bolagen, men man får hoppas att situationen ordnar sig, när 
sjöfarten åter kommer i gång. (LP 1924-03-22) 

 
1924-03-27 Landstormsövningar pågår inom Kvistrums landstormsförening i Lysekil 

sedan tisdagen och fortsätta till söndagen med deltagarna i 1923 och 1924 års 
officerskurs och omfattar: befälsföring, order- och rapportskrivning, krigsspel, 
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genomgång av exercis och fälttjänstreglemente med tillämpningsövningar i 
terräng ävensom kartläsning, avståndsbedömning, orientering och handgranat-
kastning såsom förberedelser för deltagarna i rikslandstormstävlingarna i 
Örebro den 16-18 maj. Till dessa tävlingar avser föreningen att sända en patrull 
om befälhavare och sju man. 

 
 På torsdag äga muntliga stridsövningar rum i trakten av Brodalen och på 

söndag försiggå övningar vid Munkedal och Kvistrum, omfattande bro- och 
järnvägsövervakning, orientering och avståndsbedömning, fältskjutningar i 
grupp med gevär och kulsprutegevär ävensom skjutningar med gevärsgranater. 

 Övningarna står under överinseende av överstelöjtnant Lilliehöök samt ledas i 
Lysekil av instruktionsofficeren i Bohusläns landstormsförbund, löjtnant 
Anerås, samt i Munkedal av kapten Erasmie. (LP 1924-03-27) 

 

 
  
1924-03-.. Deltagare från Kvistrums landstormsförening vid marsövningen. (Svensk 

Försvarsvilja, Del II, sid 237) 
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1924 våren Övning i bro- och järnvägsbevakning vid en landstormsofficerskurs i 

Uddevalla. Till vänster synas förbundsordföranden överste Viktor Landegren 
och instruktören överstelöjtnant Hugo Lilliehöök. (Dunér, Sveriges Landstorm, sid 
267) (Svensk Försvarsvilja, Del II, sid 228) 

 
1924-04-.. Efter en fem veckors fisketur på bankarna i Nordsjön återkommer i början av 

april fyra av Mollösunds fiskebåtar, nämligen MERSEY med en fångst av 8 
ton långa, DROTT med 6 ton och CIVIL LORD med 6 ton. Fångsten säljs i 
Mollösund till ett pris av 33 öre per kg. Den fjärde båten, ÄGIR, går till 
Göteborg för att sälja sin last om 380 kg färsk hälleflundra, som säljs för 
mellan 1:50 till 1:80 per kilo. ÄGIRs fångst av långa, 6 ton, säljs till 
Klädesholmen för 35 öre per kilo. Kuttern LILLIE & ETHEL från Barrevik, 
Edshultshall, kommer med med en fångst av cirka 7 ton långa. (LP 1997-11-17) 

 
1924-04-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 49 (avskrift KJ): 

Statens anstalt för pensionering av folkskollärare m. fl. meddelade genom 
föreliggande skrivelse, att skolkökslärarinnan fröken Ingrid Wallentin beviljats 
pensionsrätt i anstalten från och med 1924 års ingång. 
Skrivelsen lades till handlingarna. 

 
1924-04-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 49 (avskrift KJ): 
 Statens anstalt för pensionering av folkskollärare m. fl. meddelade genom 

föreliggande skrivelse, att skolkökslärarinnan fröken Ingrid Wallentin beviljats 
pensionsrätt i anstalten från och med 1924 års ingång. 

 Skrivelsen lades till handlingarna. 
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1924 Fotografiet visar mittre delen av Gamlestan samt i fonden Rinkenäs. 
 På Bansviksgatans hitre/norra sida ses från vänster husen på Bansviksgatan 

18A och 18B (del av taket). 
 
 På Bansviksgatans södra sida ses från vänster husen på Bansviksgatan 31A 

(västra delen med snedtäcka) och 33 samt 35. Därefter ses huset på Gamla 
Strandgatan 42B, huset med utbyggnad på den norra gaveln. 

 I fonden till vänster ses Boviks konservfabrik. (Bild via Rustan Gandvik) 
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1924-04-.. Fotografiet visar husen på Bansviksgatan 14 (VI) och Bansviksgatan 14 (V). 

Fotograf är Dan Samuelsson och bilden är hämtad från Bohusläns Museum, 
Digitalt Museum. 
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1924-04-.. På fotografiet ses närmast till vänster huset på Gamla Strandgatan 34. 

Därefter följer husen på Gamla Strandgatan 32 och Gamla Strandgatan 30. 
Notera att huset på Gamla Strandgatan 30 ännu ej är renoverat/ombyggt. 

 
 På andra sidan gränden, i fonden, ses gaveln på det stora hyreshuset på Gamla 

Strandgatan 17. 
 Hitom detta hus ses det avsevärt mindre huset på Gamla Strandgatan 21. 

Hitom detta hus ses sedan en liten del av huset på Gamla Strandgatan 23. 
 
Närmast oss till höger ses en del av huset på Gamla Strandgatan 25. Notera att 
det finns två skyltar uppsatta på huset, som på bottenvåningen innehåller 
speceriaffär. 
 
Gamla Strandgatan har fått ny beläggning (år 1913). (Foto: Dan Samuelsson) 

 
1924-05-01 Skaftö församling utbryts ur Morlanda pastorat och bildar eget pastorat i Orusts 

och Tjörns kontrakt. (Arkiv Digital, Skaftö) 
 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 60.docNyhetsbrev 60 20241128 © Per Stenros Sid 12 
 

1924-05-06 Det hålls ett fiskaremöte i Gravarne där man bland annat behandlar det 
kommande makrillfisket. De största kvantiteterna makrill säljs på fiskauktionen 
på Smögen och många fiskare har från föregående året dåliga erfarenheter av 
uppköparna. Därför enas man nu om att okända köpare skall få erlägga kontant 
betalning direkt till säljaren vid klubbslaget. Kända köpare skall få ungefär en 
veckas anstånd med betalningen. 

 
 Det kan även gå hett till inom fisket. Vid Ingeröd beskjuter en strandägare ett 

fiskelag från Kornö som han anser gör intrång på hans fiskevatten. (LP 1997-11-
24) 

 
1924-05-13 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 57 (avskrift KJ): 

Med anledning av det av stadsfullmäktige vid enskilt sammanträde den 30 
nästlidne april fattade beslutet att till styrelsen för Lysekils Nya 
Badhusaktiebolag göra hemställan om att på vissa villkor få badinrättningen 
upplåten till staden under instundande sommar hade från bemälda styrelse 
ingått följande svar: 
 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Till svar å Stadsfullmäktiges framställning till styrelsen för Lysekils Nya 
Badhus-Aktiebolag angående upplåtande till staden av badinrättningen under 
instundande sommar får styrelsen härmed meddela följande: 
 
Då ett drivande av badortsrörelsen i begränsad omfattning och under 
provisoriska former, som Stadsfullmäktiges framställning avser, icke torde 
befordra badortens framtida solida rekonstruktion, anser styrelsen sig icke 
kunna antaga Stadsfullmäktiges framställning i synnerhet som detta icke 
lämnar någon som helst bindande garanti för skälig gottgörelse för 
badanstaltens upplåtande. 
 
Lysekil den 7 maj 1924. 
 
FÖR LYSEKILS NYA BADHUS AKTIEBOLAGS STYRELSE: 
Axel Sundberg.” 
 
Härjämte förelåg en petition från huvudsakligen Kyrkviksbor om att 
stadsfullmäktige måtte söka åvägabringa att härvarande varm- och kallbadhus 
måtte hållas öppna i sommar. 
 
Herr ordföranden framhöll, att han hade den uppfattningen att det härvidlag för 
närvarande icke kunde göras något från stadens sida utöver det som redan 
gjorts och hade ytterligare styrkts i denna uppfattning från riksantikvarien 
Curman erhållen skrivelse, vari denne betonat, att vederbörande intressenter i 
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Stockholm icke äro villiga upplåta badanstalten på de av stadsfullmäktige 
föreslagna villkoren. 
 
Herr Tinggren ansåg ock, att staden nu icke kunde göra något åt saken, varför 
den tills vidare finge bero. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att lägga de föreliggande skrivelserna till 
handlingarna. 

 
1924-05-13 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 58 (avskrift KJ): 

Från drätselkammaren hade en så lydande skrivelse inkommit: 
 
”Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
16 april 1924. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Tinggren, Mattsson, 
Christenson och Elmqvist samt stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 67. Från direktören herr Gustaf Cornér-Cornelius förelåg följande skrivelse: 
 
”Till drätselkammaren i Lysekil. 
 
Med anledning av byggnadsnämndens beslut under § 64 i protokoll för den 23 
juli 1923 och för att såväl staden som undertecknad må få markfrågan ordnad 
beträffande inägolotterna XVII och XVIII, vill undertecknad härmed föreslå att 
Drätselkammaren upptoge till behandling frågan om markbyte vid 
Drottninggatan. 
 
Undertecknad är villig överlämna all i Drottninggatan belägen del av 
inägolotterna XVII och XVIII mot det att staden avstår till mig sin andel av 
inom kvarteret ”Apoteket” belägna del av lott XVIII.  
 
Beträffande markområdenas storlek hänvisas till bilagda av stadsingenjörens 
upprättade kartskiss.  
 
Lysekil den 14 april, 1924. 
GUSTAF CORNÉR-CORNELIUS.” 
 
Arealen av det område herr Gustaf Cornér-Cornelius skulle lämna till staden 
utgör enligt nämnda kartskiss cirka 316 kvm. Och arealen av det område staden 
skulle lämna herr Cornér-Cornelius cirka 277,5 kvm. 
 
Drätselkammaren ansåg detta erbjudande förmånligt, helst som det ej 
tillskyndar staden någon utgift, och beslöt enhälligt att hos stadsfullmäktige 
begära bemyndigande att få göra detta markbyte. 
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Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
   AXEL HOLMQVIST.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att lämna drätselkammaren sådant 
bemyndigande, som skrivelsen begärdes. 

 
1924-05-13 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 67 (avskrift KJ): 

Herr vice ordföranden bragte badhusfrågan på tal och meddelade, att han 
snarast ville inlämna en skriftlig motion i saken. 
 
Herr ordföranden ansåg, att för denna angelägenhets ordnande borde ett par 
personer resa upp till Stockholm i höst för att underhandla med vederbörande. 
 
Herr Löfving delade denna uppfattning, men uttalade önskemålet av att något 
gjordes redan nu för att under denna sommar får varm- och kallbadhusen 
öppnade. 
 
Ifrågavarande motion, som senare inlämnades till stadsfullmäktige var av 
följande lydelse: 
 
”Till stadsfullmäktige i Lysekil 
 
Då jag anser, att badhusrörelsen här ur många synpunkter sett har en ganska 
stor betydelse, och Lysekils Nya Badhus Aktiebolag nu definitivt beslutat 
nedlägga rörelsen under innevarande sommar, samt alla gissningar om när 
rörelsen åter kommer att öppnas eller under vilka former sådant skall ske 
bottnar i djupt dunkel, så förefaller det mig, att vägande skäl föreligga för 
Stadsfullmäktige att ingripa och söka få denna för samhället så viktiga fråga 
klarlagd. Sättet härför är för tidigt att yttra sig om, utan åtnöjer jag mig nu med 
att till Stadsfullmäktige inkomma med följande förslag i ärendet. 
 
Stadsfullmäktige utse en kommitté på två á tre personer med uppdrag för dessa 
att hos vederbörande söka utröna villkoren etc. för badhusets öppethållande 
nästa år och i fortsättningen samt att därefter till stadsfullmäktige inkomma 
med förslag till vad som lämpligen från Stadsfullmäktiges sida i saken bör 
åtgöras. 
 
Lysekil den 22 maj 1924. 
JOHN STERNER.” 
 
Stadsfullmäktige beslöto att behandla motionen vid nästa sammanträde. 
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1924 Fotografiet visar nordvästra delen av Gamla Strandgatan. Husen är från vänster 

Gamla Strandgatan 64, 62, 60, 58 och 56. Ovanför husen Gamla Strandgatan 
58 och 56 ses en del av huset på Bansviksgatan 49. 

 Det pågår arbete på Norra Hamngatan och hamnpiren. Sten till utbyggnaden av 
piren hämtas från stenbrottet i Lotskullen i bakgrunden. [Anm: se 1923-11-22.] 

 Av de tre kvinnorna i förgrunden ses till höger Tyra Charlotta Bergqvist, gift 
Möller, mormor till Christina Möller. (Foto: Christina Möller) 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 71 (avskrift KJ): 

Till stadsfullmäktige hade från stadens ombud vid stämmor med Lysekils 
Järnvägsaktiebolag, riksdagsmannen herr Axel Ljungberg, skrivelse inkommit 
med hemställan om, att stadsfullmäktige måtte delgiva ombudet de önskemål, 
vilka de på den instundande ordinarie bolagsstämman med järnvägsbolaget 
vilja få framförda. 

 
Skrivelsen hade av herr ordföranden i stadsfullmäktige remitterats till 
drätselkammaren och valkommittén. 
 
Drätselkammaren hade beslutit hos stadsfullmäktige förorda önskemålet av, att 
nämnda ombud, i enlighet med revisorernas tillstyrkan, röstar för ansvarsfrihets 
beviljande och för att den uppkomna vinsten disponeras på sätt styrelsen för 
järnvägsbolaget föreslagit och i enlighet med revisorernas hemställan, samt att 
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arvoden o. villkor för styrelseledamöter, revisorer och suppleanter bestämmas 
lika som nu. 
 
Med hänsyn till val vid nämnda bolagsstämma hade drätselkammaren ej yttrat 
sig, då denna del av ärendet nu liksom de föregående åren hänskjutits till 
valkommittén för förslags upprättande. 
 
Valkommittén hade beslutit hos stadsfullmäktige föreslå till revisorer av 
järnvägsbolagets räkenskaper och förvaltning för år 1925 stadskamreraren herr 
Axel Holmqvist med frisören herr Gust. A. Löfgren som suppleant. 
 
Beträffande andra platsen som revisor och dennes suppleant hade 
valkommittén ej velat avgifva förslag, då den ansett, att, i likhet med vad som 
skedde vid den föregående ordinarie bolagsstämman, båda dessa uppdrag borde 
överlämnas till personer från landsbygden, och att det vore lämpligt, att ombud 
från densamma vid bemälda stämma komme med dylikt förslag. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla drätselkammarens och 
valkommitténs förslag i ärendet. 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 72 (avskrift KJ): 

Till förnyad behandling upptogs den under § 67 enligt stadsfullmäktiges 
protokoll för den 13 nästlidne maj av herr vice ordföranden väckta motionen i 
badhusfrågan.  
 
Herr vice ordföranden yrkade bifall till motionen. 
 
Herr Ekblad föreslog, att denna kommitté kunde bestå av tre personer. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla motionen och bestämde 
kommitténs storlek till tre personer. 
 
På förslag av herr Westling beslöto stadsfullmäktige att till valkommittén 
hänskjuta upprättandet av förslag å ledamöter i kommittén. 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 74 (avskrift KJ): 

Från drätselkammaren förelåg skrivelse med begäran om ett anslag å kronor 
1.500 för tillbyggnad av parkrestauranten och vattenklosetters m. m. inrättande 
i denna tillbyggnad, och hade kammaren föreslagit, att beloppet för ändamålet 
skulle anvisas att utgå av medel anslagna för oförutsedda utgifter i årets utgifts- 
och inkomststat. 
 
I skrivelsen framhölls, att alla som besöka Stadsparken, och ej endast gäster i 
dess restaurant, äga rätt att använda sig av ifrågavarande anläggning. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla den föreliggande framställningen. 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 60.docNyhetsbrev 60 20241128 © Per Stenros Sid 17 
 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 75 (avskrift KJ): 

Från drätselkammaren förelåg följande skrivelse: 
 
”Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
20 maj 1924. 
Närvarande: herrar ordföranden, Bovik, Tinggren, Löfving och Thorsson samt 
stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 91. På förslag av herr ordföranden hade stadsingenjören upprättat 
nedanstående kostnadsberäkning. 
 
”Kostnadsberäkning för utläggande av Trädgårdsgatan. 
 
Gatan förslås utlagd på sitt bilagda plan- och profilritningar anger. Som 
fabrikör Otto Bovik förklarat sig villig bidraga till gatans utläggning med 
framforsling av 100 lass stenskrot, har motsvarande fyllnadskvantitet avdragits 
vid kostnadsberäkningens upprättande. Längs kvarteret Trädgården upplägges 
stenkant dels för erhållande av begränsning mot rännstenen, dels ock för 
underlättande av framtida staketuppsättning. Mot kvarteret Mollén förutsättes 
att fabrikör Bovik själv ordnar antingen med mur eller stenkant. Över 
Drottninggatan har vägbanan förlagts på så sätt att minsta intrång göres på 
staden tillhöriga tomten i kvarteret Frejs nordvästra hörn. 
 
Alt. I avser gatans påfyllning med skrot i närmaste berg, Alt. II däremot 
utsprängd skrot från bergspartiet i korsningen Bansviksgatan och Konsulliden. 
 
Alt I. 
250 kbm. stenskrottransport  750:- 
550 kbm. makadamisering  800:- 
45 m. stenkant  250:- 
Planering m. m.   200:- 
 Kronor   2.000:- 
 
Alt. II. 
250 kbm, skrot tagen i befintligt berg med transport 2.250:- 
I övrigt lika alt. I. 1.250:- 
    
 Kronor 3.500:- 
 
Lysekil i maj 1924 
SVEN H. LUNDGREN.” 
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Drätselkammaren beslöt enhälligt att hos stadsfullmäktige begära att få 
omedelbart utföra ifrågavarande arbete enligt alt. I. i det föreliggande förslaget. 
 
Tillika beslöt kammaren föreslå stadsfullmäktige, att kostnaderna för detta 
arbete bestridas med tomtförsäljningsmedel. 
 
Som ovan. 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST.” 
 
Herr vice ordföranden yttrade, att anledningen till denna frågas uppkomst vore, 
att om man finge gata framdragen, så skulle det gå lättare att sälja tomter inom 
kvarteret ”Mollén”. 
 
Herr Ekblad ansåg, att det kunde bero än så länge med denna gatas anläggning, 
då så många gamla gator behövde förbättras, exempelvis Förenings- och 
Färgaregatorna. Yrkade ärendets bordläggning. 
 
Herr vice ordföranden meddelade, att de anslag, som beviljats för ännu ej 
utförda gatuarbeten, dock äro reserverade, tills arbetena hinna göras. 
 
Herr Westling åberopade Kungl. förordningen av den 12 maj 1917, §§ 37, 38 
och 39, varigenom det stadgas, att tomtägare skola inlösa hälften av gatumark 
och ansåg, att detta härvidlag borde äga tillämpning. 
 
Då överläggningen förklarats avslutad, och herr ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till dels ärendets avgörande i dag, dels till dess 
bordläggning förklarat den förstnämnda propositionen vara med övervägande 
ja besvarad, begärdes votering, som verkställdes enligt följande godkända 
voteringsproposition: 
 
”Den, som vill avgöra ärendet i dag, röstar, ja; 
Den, det icke vill, röstar nej; 
Vinner nej, hava stadsfullmäktige beslutit att bordlägga ärendet.” 
 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade herrar vice ordföranden, 
Luckey, Löfving, Tinggren, Björsell, Ludv. Andersson, Wallin, Fritz Olsson, 
Sandström och ordföranden ja, men herrar Ekblad, Otto Olsson, Källén, 
Alexandersson, Ehnberg, Pettersson, E. W. Olsson, Westling och Ewald I. 
Andersson nej. 
 
Med 10 ja- mot 9 nej-röster hade stadsfullmäktige alltså beslutit att avgöra 
ärendet i dag. 
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Härefter beslöto stadsfullmäktige utan votering att bifalla drätselkammarens 
ifrågavarande framställning. 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 76 (avskrift KJ): 

Drätselkammaren anhöll genom föredragen skrivelse att få till fabrikören herr 
Elis Luckey för ett pris av åtta (8) kronor och 50 öre per kvm försälja en 
tomtremsa, som enligt föreliggande, av stadsingenjören Lundgren upprättad 
karta innehåller en areal av 21 kvm, och vilken tomtremsa skulle tilläggas den 
herr Luckey tillhöriga fabrikstomten inom kvarteret ”Uttern”. 
 
Byggnadsnämnden hade beslutit tillstyrka denna försäljning. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att lämna dylikt bemyndigande. 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 82 (avskrift KJ): 

Från Konungens Befallningshavande i länet förelåg skrivelse, varigenom 
meddelades att den av stadsfullmäktige gjorda framställningen, enligt beslut av 
den 8 november 1923, om förbättrande av landsvägen mellan Ferlev och 
Leråker icke för närvarande föranlett till någon åtgärd. 
 
I Konungens Befallningshavandes skrivelse framhölls, att de 
väghållningsskyldige bland annat framhållit, att ifrågavarande väg är 4 meter 
bred. 
 
Herr ordföranden betvivlade emellertid denna uppgifts riktighet och ville vid 
lämpligt tillfälle undersöka detta. 
Stadsfullmäktige beslöto att lägga skrivelsen till handlingarna. 

 
1924-06-06 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 84 (avskrift KJ): 

Herr ordföranden föreslog, att stadsfullmäktige måtte göra hemställan till 
Kungl. Medicinalstyrelsen om, att den nye provinsialläkaren i Lysekils distrikt 
måtte såsom den föregående stationeras i Lysekil och framlade följande förslag 
till skrivelse i saken: 
 
”Till Kungl. Medicinalstyrelsen, Stockholm. 
 
Då ny tillsättning av provinsialläkare i Lysekils distrikt inom den allra 
närmaste tiden förestår, varvid bemödanden enligt allt att döma icke skall 
utebliva från den del av distriktet, som omfattar Skaftö med Fiskebäckskil och 
Södra Grundsund, att få hans bostad förlagd till förstnämnda ort under 
föregående av bekvämare kommunikationer, så vilja Lysekils stadsfullmäktige 
i korthet belysa halten av detta påstående och samtidigt anhålla, att 
provinsialläkarens förläggning inom distriktet måtte förbliva densamma som 
hittills. 
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Distriktet omfattar ju följande socknar: Skaftö med Gåsö, Bokenäs, Dragsmark 
och Lyse och därjämte äga invånarna på Malmön enahanda rätt att påkalla hans 
vård och hjälp.  
 
För samtliga dessa kommuner utgör staden Lysekil centrum, som besöktes i 
allehanda ärenden framför allt på torgdagarna, då provinsialläkaren anlitas mer 
än annars av de många, som med torgbesök förena läkarerådfrågning för egen 
eller andras del. Bokenäs, Dragsmark, Lyse och Malmön stå för var för sig i 
livligare förbindelse med Lysekil än med någon annan ort och framför allt än 
med Skaftölandet, som nu nämnda socknars befolkning sannolikt mera sällan 
besökes. Och icke blott livligare utan framför allt bättre och säkrare 
förbindelser. Om Lyse socken behöver i detta sammanhang icke talas, då den 
saken är så klar som den kan vara, ej heller om de därtill gränsande socknarna 
Brastad och Bro, som visserligen ej tillhöra distriktet, men dock ofta anlita 
provinsialläkaren i Lysekil. 
 
Från Lyse sockens västligaste delar, dit man på kortaste tid från Lysekil med 
bil på bekväma vägar kan komma, blir färden över till Malmön under hårda 
vintrar med besvärliga ishinder som den senaste en obetydlighet i jämförelse 
med en färd från Fiskebäckskil. Eljest går snabbaste förbindelsen ditöver från 
Lysekil norra hamn med motorbåt, så framt ej ångbåtslägenhet passar. Bokenäs 
och Dragsmark hava visserligen fågelvägen närmare till Fiskebäckskil än till 
Lysekil, men ingalunda utan tvärtom så länge nu övriga samfärdsmedel anlitas 
och dessa socknar hava, som nämnt, all sin handel och samfärdsel inriktade på 
Lysekil både sommar och vinter och den tilländalupna vintern färdades gående 
och åkande på den fasta isen, som visserligen hör till undantagen med dock 
förekommer, till Lysekil, under det att deras förbindelse med Skaftölandet 
försvårades av en ångbåtsrätta, som hölls öeen hela vintern. Och slutligen 
anlitar Skaftön själv Lysekil som sin stad. 
 
Lika lätt eller ännu lättare har den i Lysekil boende provinsialläkaren att 
komma över till Skaftön och Gåsön som en till äventyrs där boende till Lyse 
via Lysekil. härifrån till Fiskebäckskil gå nämligen dagligen motorfartyg i 
regelbunden trafik i förbindelse med tågen på Lysekils järnväg oftare än vice 
versa och i Lysekil är apoteket beläget. Dessutom finnes lägenhet med 
ångbåtar, som icke anlöpa Skaftölandet, men varifrån läkaren kan hämtas med 
båt. 
 
Fästes dessutom något som helst avseende vid, hur bostadsorten ställer sig för 
läkaren själv, hans barns skolgång t. o. m. realskoleexamen, hans tillgång till 
att rådgöra med kolleger etc., så borde ingen annan förläggningsort för denne 
provinsialläkare komma ifråga. 
 
Lysekils stadsfullmäktige hava därmed, då befattningen nu är ledigvorden och 
försök gjorts om annan förläggning för sagda distrikts provinsialläkare, velat 
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redogöra för det verkliga förhållanden, som klarligen visa bristen på fördelar 
men mängden av olägenheter med annan förläggningsort för provinsialläkaren 
i Lysekils distrikt än den nuvarande.” 
 
Herr vice ordföranden fann förslaget synnerligen välbetänkt och yrkade, att 
stadsfullmäktige måtte antaga detsamma att såsom dylik hemställan till Kungl. 
Medicinalstyrelsen göras. 
 
Detta yrkande beslöto stadsfullmäktige enhälligt bifalla. 

 
1924-06-11 Bohusläns Landstormsförbunds Verkställande Utskotts förslag till frivilliga 

kurser för Landstormen under 1925. 
Landstormsofficerskurser 

 Inom Orusts & Tjörns landstormsförening i 15 dagar omväxlande i Varekil och 
Tyft. 

 Inom Kungälvs landstormsförening i 15 dagar i Kungälv / några dagar även i 
Marstrand /. 

 Kulsprutebefälskurs 
 För samtliga föreningar i 15 dagar i / perioder om 4-5 dagar / i Uddevalla. 
 Landstormsadjutantkurs 
 För samtliga föreningar i 15 dagar i / perioder om 4-5 dagar / i Uddevalla. 
 
1924-06-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 88 (avskrift KJ): 

I enlighet med valkommitténs förslag valdes till ledamöter i kommittén för 
underhandling rörande badhusfrågan herrar kontraktsprosten Fritz Lüsch. 
Konsuln John Sterner och ombudsmannen C. G. Tinggren med den 
förstnämnde såsom sammankallande.  
 
Herr ordföranden yttrade, att staden finge vidkännas de för 
kommittéledamöterna uppstående kostnaderna för resorna m. m., vilket av 
stadsfullmäktige bekräftades. 

 
1924-06-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 93 (avskrift KJ): 

Från brandstyrelsen förelåg skrivelse med begäran, att stadsfullmäktige måtte 
besluta vilken form av försäkring, som skulle tecknas för den inköpta 
brandautomobilen.  
 
Brandstyrelsens majoritet hade ansett det lämpligt teckna sådan försäkring 
omfattande skadestånd, vagnskada, brand och stöld. Denna försäkring skulle 
draga en årlig kostnad av 544 kronor. 
 
Herrar Olsson och Nordström hade inom brandstyrelsen uttalat avvikande 
mening, då de ansett, att på grund av kostnadsskäl endast brandförsäkring 
borde ifrågakomma. 
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Herr Otto Olsson yttrade, ann man ej kunde likställa riskerna för denna bil med 
dylika för en bil i persontrafik. 
 
Herr Ordföranden yrkade, att försäkringen måtte omfatta dels brandskada i 
visst uppgivet garage, dels skadestånd mot tredje man, och skulle denna 
försäkring betinga en årspremie å kronor 212:50. 
 
Detta yrkande, som understöddes av herrar Otto Olsson och Aug. Ehnberg, 
beslöto stadsfullmäktige enhälligt bifalla. 

 
1924 Badinrättningen i Lysekil håller lokalerna stängda under sommaren och alla 

verksamheter är inställda på grund av rådande ekonomiska problem. (Fritz 
Lüsch, Lysekils historia, sid 153) 

 
 Under hösten sker en rekonstruktion av badbolaget, delvis på initiativ av Calla 

Curman, och aktier säljs till ett nominellt värde av 50 kronor. Ett belopp på 
mellan 100.000 och 200.000 kronor samlas in, vari Lysekil stad deltar med 
10.000 kronor och Lysekils järnväg med 5.000 kronor. Största delen tecknas 
dock utanför staden, varvid de verksammaste är gamla trogna och tillgivna 
badgäster med familjen Curman och major Herman Fleming i spetsen. 
Verksamheten kan därefter drivas vidare. (Fritz Lüsch, Lysekils historia, sid 153-154) 

 
1924-08-18 Kungörelse 
 Jämlikt 55 § i lagen om val till riksdagen den 26 september 1920 kungöres att 

val för fyraårsperioden 1925-1928 av åtta ledamöter i riksdagens andra 
kammare för den valkrets, som omfattar Göteborgs och Bohus läns 
landstingsområde kommer att äga rum söndagen den 21 nästa september å 
följande ställen: 

 … 
 - för Lysekils stad: … 
 … 

Göteborg i landskansliet Oscar von Sydow. Nils Björkman. 
(Göteborgs Aftonblad 1924-08-18) 

 
1924-08-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 107 (avskrift KJ): 
 Nedannämnda tvenne skrivelsen rörande upplåtelse av tomt för museum 

förelågo: 
 
Från Fornminnessällskapet Vikarvet med begäran att stadsfullmäktige åt 
detsamma måtte för billigt pris försälja en tomt i och för uppbyggande av ett 
bohuslänskt museum i Lysekil, och hade samhället ansett såsom lämplig tomt 
övre delen av tullträdgården; 
från konsortiet till främjande av Lysekils museifråga med hemställan att 
stadsfullmäktige måtte för samma ändamål reservera en tomt i Flaggberget 
enligt skrivelse bifogad kartskiss. 
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Då både dessa skrivelser hade enahanda syftemål och huvudsakligen företrädde 
samma intressenter, hade drätselkammaren, dit stadsfullmäktiges herr 
ordförande remitterat skrivelserna, behandlat dem såsom ett enda ärende samt 
däröver avgivit följande yttrande: 
 
”Drätselkammaren, som icke kunde finna någon av de för ändamålet 
föreslagna platserna lämplig, beslöt enhälligt att i stället hos stadsfullmäktige 
förslagsvis förorda upplåtande av nyttjanderätten till en plats i Stadsparken vid 
Drottninggatan i enlighet med av stadsingenjören Lundgren upprättad 
kartskiss. 
 
Kammaren ville, om detta förslag av stadsfullmäktige framdeles godkändes, att 
de i samhället för museifrågan intresserade sammansluta sig för att i saken 
vidare underhandla med kammaren, som ville söka att i möjligaste mån 
tillmötesgå dem vid blivande underhandlingar härutinnan.” 
 
Nedannämnda talare yttrade sig under den i ärendet uppkomna diskussionen:  
 
Herr Westling meddelade, att denna fråga nu blivit aktuell genom en donation, 
om vars innehåll man dock ej ännu hade visshet. Föreslog ärendets 
bordläggning. 
 
Herrar Ehnberg och Evald I. Andersson understödde detta förslag. 
 
Herr Ljungberg föreslog med hänsyn till det av drätselkammaren avgivna 
yttrandet, att ärendet måtte remitteras till parkstyrelsen. 
 
Herr Brännberg instämde i detta förslag under uttalande av önskvärdheten att 
parkområdet ej måtte inkräktas genom dylik byggnad, då man säkerligen kunna 
finna lämpligare plats för ändamålet på annat håll i staden. 
 
Herrar Ekblad och Björsell delade denna synpunkt. 
 
Herr ordföranden ansåg däremot, att Stadsparken icke skulle lida av, om där 
uppfördes en liten byggnad i tilltalande stil. 
 
Sedan herrar Westling och Evald I. Andersson avstått från 
bordläggningsyrkandet och anslutit sig till yrkandet om remiss till 
parkstyrelsen, beslöto stadsfullmäktige enhälligt bifalla sistnämnda yrkade. 

 
1924-08-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 110 (avskrift KJ): 
 Konungens Befallningshavande i Göteborg och Bohus län hade genom 

magistraten infordrat stadsfullmäktiges yttrande över Riksdagens skrivelse till 
Konungen angående skattutjämning för synnerligen skattetyngda städer. 
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Stadsfullmäktiges ordförande, herr kontraktsprosten Fritz Lüsch, hade avgivit 
följande förslag till yttrande i ärendet, vilket förslag nu lästes: 
 
”Stadsfullmäktige få härmed på grund av flera års erfarenhet bekräfta det 
trängande behovet av en sådan utjämning också för dessa städer och att till 
grund för en sådan lägges hela den kommunala skattebörda, som påvilar staden 
i fråga för bestridande av utgifter för alla kommunala ändamål, som befunnits 
nödvändiga, alltså icke blott utdebiteringen för kyrka, folkskola och fattigvård 
till ett visst belopp.” 
 
Herrar ordföranden och Brännberg yrkade, att stadsfullmäktige måtte antaga 
detta förslag att såsom stadsfullmäktiges eget yttrande i ärendet avgivas, och 
beslöto stadsfullmäktige i enlighet härmed. 

 
1924-09-.. Fiskeriintendent Rosén presenterar sammanställningen av bohusfisket för 

sommaren 1923. Fångstmängden uppgår till 54.000 ton med en kontant 
behållning av 12.310.737 kronor. (LP 1997-08-08) 

 
1924-09-10 Tyra Wadner startar lottarörelsen i Sverige. Förebilden får hon från de finska 

kvinnornas Lotta Svärds rörelse och deras medverkan i att försvara sitt land. 
Hon samlar ett antal kvinnor i Stockholm och startar föreningen Stockholms 
Landstormskvinnor. 

 Den svenska lottarörelsen får först namnet Sveriges Landstormskvinnor, vilket 
blir föregångaren till SLK, Sveriges Lottakårer. 
Redan vid starten delas tjänstgöringen upp i två delar. Fältlottor som tjänstgör 
vid landstormens kurser och övningar samt även vid frivilliga skytteföreningars 
övningar, samt Hemmalottor som sköter insamlingar, basarer och liknande 
aktiviteter. 
”Vårt mål är att bli landstormen till ekonomiskt stöd och bistånd” säger Tyra 
Wadner tre dagar senare i Aftonbladet. Stockholms Dagblad skriver ”att 
understödja Stockholms landstormsförbunds verksamhet genom av skänkta 
arbeten, anordnande av samkväm, fester m.m. anskaffa penningmedel, vid 
kurser och övningar handha förplägnaden, bidraga till stärkande av 
samhörighetskänslan och trevnaden inom landstormsförbundet, samt att i 
övrigt befrämja verksamheten”. (Seklernas Arv, sid 1, 5-12) 

 
1924-09-12 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 116 (avskrift KJ): 
 Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 6 sistlidne juni under § 72 i 

protokollet att utse en kommitté av tre personer för att underhandla i 
badhusfrågan med vederbörande. 
 
Till dylika kommitterande valde stadsfullmäktige vid sitt sammanträde den 20 
sistlidne juni enligt § 88 i protokollet herrar kontraktsprosten Fritz Lüsch, 
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konsuln John Sterner och ombudsmannen C. G. Tinggren med den förenämnde 
såsom sammankallande. 
 
Herr ordföranden hemställde till herr vice ordföranden, att denne i egenskap av 
dylik kommittéledamot måtte redogöra för ifrågavarande underhandlingar. 
 
Sådan redogörelse lämnades nu av herr vice ordföranden och innehöll i 
huvudsak följande: 
 
Att själva resultatet av dessa förhandlingar redan är klarlagt för 
stadsfullmäktiges ledamöter på respektive gruppmöten, och vad som officiellt 
kunde meddelas vore, att kommitterade konfererat i saken med riksantikvarien 
Sigurd Curman och doktor Hjalmar Fries. 
 
Kommitterades strävan hade ju varit att höra ett klart besked om huruvida 
bolagets styrelse hade för avsikt att nästa år hålla badhusrörelsen öppen. På 
dylik förfrågan hade emellertid svarats ett bestämt nej, och att intressenternas 
mål vore att sälja Badinrättningen till enskild person eller bolag, men att deras 
önskan helst vore, att staden hade intresse för att köpa badanläggningen, i 
vilket fall den skulle säljas för lägre pris än till någon annan spekulant. 
 
Härmed är alltså konstaterat, att bolaget ice kommer att vidare öppna sagda 
rörelse, och då kommer osökt frågan, huruvida staden har nytta av rörelsen 
eller ej, och om det skall göras något för densammas bibehållande eller icke. 
Ett nedläggande av badhusrörelsen för alltid skulle säkerligen medföra tråkiga 
konsekvenser för samhället, och man bleve absolut tvungen att förr eller senare 
skaffa staden ett varmbadhus, och ett sådant måste byggas så, att det kommer 
att motsvara tidens krav och bleve i följd därav ej billigt. 
 
Kunde nu badhusbolaget avyttra anläggningen till någon enskild person eller 
till ett bolag, och det vore hopp om, att rörelsen bleve bedriven på ett rationellt 
sätt, så skulle nog ingen av samhällets medlemmar hysa annat än intresse 
därför. 
 
Att redan i dag framlägga något förslag om huru det hela skulle ordnas, för den 
händelse staden ekonomiskt skulle intressera sig för rörelsen, är av många och 
lätt förklarliga skäl svårt, ty det kräves tid för att stadsfullmäktiges ledamöter 
skola på ett väl övertänkt sätt kunna sätta sig in i denna fråga med dess många 
och vidlyftiga detaljer. 
 
Herr ordföranden ansåg, att det för närvarande ej vore annat val än att 
bordlägga ärendet, vilket han även yrkade. 
 
Detta yrkande beslöto stadsfullmäktige enhälligt bifalla. 
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1924-10-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 123 (avskrift KJ): 
Till förnyad behandling upptogs det under § 116 i stadsfullmäktiges protokoll 
för den 12 nästlidne september bordlagda ärendet rörande eventuellt förvärv av 
Lysekils Nya Badhus Aktiebolags härvarande egendom. 
 
Under den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
 
Herr ordföranden: Orsaken varför ärendet i dag här förekommer till behandling 
är, att man vill veta klart besked i saken; antingen remittera det till 
drätselkammaren eller avslå det, och vore man böjd för det sistnämnda, så 
borde man ej genom att hava frågan liggande oavgjord lägga hinder i vägen för 
badhusbolaget att söka åt annan staden avyttra ifrågavarande egendom. 
 
Herr vice ordföranden: Att denna fråga nu bör anses vara tillräckligt debatterad 
för att kunna avgöras. Den är visserligen av stor räckvidd och avsevärt kapital 
erfordras för densammas lösning, men denna sak vore nog överkomlig. 
Knutpunkten i det hela vore ju att främlingar komma hit för att besöka 
badanstalten, ty därigenom omsättas rätt stora penningbelopp i samhället. 
Erinrade om, att bolagets huvudintressenter erbjudit sig sälja dess egendom 
billigare till staden än till någon anna spekulant. Framhöll vidare rörelsens 
framtida betydelse för samhället och betonade, att även om den ej lämnade 
något överskott och blott ginge så, att inkomsterna täckte utgifterna, så vore det 
ändå en stor indirekt vinst för staden.  
 
Yrkade, att staden måtte träda i underhandling med badhusbolagets styrelselse 
och erbjuda ett belopp av 260.000 kronor för bolagets härvarande fasta och 
lösa egendom. 
 
Herr Ekblad ansåg, att staden ej kunde åtaga sig så stor skuldbörda, som bleve 
en följd av dylikt köp, och utom själva köpeskillingen skulle ju även erfordras 
rörelsekapital, således skulle det bliva ytterligare skuldökning. 
 
Herr vice ordföranden framhöll, att man kunde beräkna en årlig bruttoinkomst 
av cirka 50.000 kronor på badhusrörelsen och räntan på det i företaget 
nedlagda kapitalet till mellan 14- á 15.000 kronor, varför det vore stora utsikter 
för att åtminstone kunna förränta sålunda nedlagt kapital. 
 
Herr Luckey: Då ett särskilt bolag icke lyckats driva rörelsen så, att den ens 
närmesevis burit sig, så torde nog detta ej heller lyckas vare sig för staden eller 
ett av densamma ekonomiskt underskött bolag. De personer, som haft 
företagets ledning om hand ha nog sökt göra sitt bästa för att få affärerna att gå 
ihop. 
 
Ansåg, att staden icke kunde inlåta sig på denna affär och yrkade avslag på herr 
vice ordförandens förslag i ärendet. 
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Herr vice ordföranden erinrade om, att för den händelse badhusrörelsen komme 
att nedläggas, så måste staden förr eller senare låta uppföra ett varmbadhus, 
samt anförde, att varmbadhuset i Strömstad är taxerat till cirka 135.000 kronor, 
och även om vi här bygga ett åtskilligt mindre badhus, så kommer det dock att 
kosta mycket pengar.  
 
Herr Ljungberg framhöll, att han tillhörde dem, som ansåge att något från 
stadens sida borde göras för ett fortsättande av badhusdriften. Den allmänna 
opinionen på andra håll har delvis, kanske med orätt, sökt göra gällande, att 
staden velat göra alldeles för litet för badhusrörelsens bevarande åt samhället. 
Om staden och enskilda där inom finge aktiemajoritet i ett nytt badhusbolag, så 
skulle nog ej den av staden utlagda delen av dylikt aktiekapital ej vara 
bortkastade pengar. 
 
Yrkade med hänvisning till sitt yttrande, att stadsfullmäktige måtte uttala sitt 
intresse för badortsrörelsens fortsättande genom att staden samverkar med 
enskilda här och på andra orter för bildandet av ett nytt aktiebolag för 
ändamålet. 
 
Då överläggningen förklarats avslutad, och herr ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till vartdera av de trenne olika yrkandena i ärendet 
förklarat herr Luckeys yrkande vara med övervägande ja besvarat, begärdes 
votering. 
 
Sedan herr ordföranden därpå för huvudvoteringen uppställt herr Luckeys 
yrkande såsom ja-förslag och därefter för utrönandet av motförslag i samma 
votering framställt proposition på bifall till vartdera av herrar vice 
ordförandens och Ljungbergs yrkanden, förklarade han det förstnämnda av 
dessa yrkanden vara med övervägande ja besvarat, vilket med klubbslag 
befästes. 
 
Slutligen framställde herr ordföranden följande voteringsproposition, som 
godkändes:  
”Den, som vill bifalla hr Luckeys yrkande, röstar ja; 
den, det icke vill, röstar nej; 
vinner nej, hava stadsfullmäktige beslutit att bifalla herr vice ordförandens 
yrkande.” 
 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade herrar Luckey, Mattsson, 
Ljungberg, Tinggren, Ekblad, Ludv. Andersson, Otto Olsson, Källén, 
Alexandersson, Wallin, Ehnberg, Pettersson, W. W- Olsson, Westling, Fritz 
Olsson, Evald I. Andersson och Sandström ja, men herrar vice ordföranden, 
Löfving, Karlson, Björsell och fröken Wallentin samt herr ordföranden nej. 
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Med 17 ja- mot 6 nej-röster hade stadsfullmäktige alltså beslutit bifalla herr 
Luckeys yrkande i ärendet. 
 
Mot detta beslut anmälde herr vice ordföranden sin reservation, och i 
densamma instämde herrar ordföranden, Löfving, Karlson och Björsell samt 
fröken Wallentin. 
 
Denna reservation, som senare skriftligen inkom, var av följande lyselse: 
 
”Undertecknade anse av följande grunder det nu fattade beslutet att alls icke 
inlåta sig på förvärv av Lysekils Nya Badhus Aktiebolags egendom härstädes 
icke vara ur synpunkten av stadens nuvarande och framtida bästa det klokaste 
och mest förutseende, enär dels stor risk förefinnas för total nedläggning sv 
hela badhusrörelsen, som utom direkt vinning för stadens affärsliv hittills 
besparat kommunen bekymmer och kostnader för uppförande av kommunalt 
varm- och kallbadhus, vilka merändels pläga vara föga räntabla företag, och 
dels enär med denna risk möjlighet av områdets aptering för fabriksanläggning 
inträder, varigenom den hittillsvarande idyllen, som utgjorts av badhusparken 
och Släggön skulle gå förlorad, vilket djup vore att beklaga. 
 
Då reservanterna föredragit köpeformen före aktieteckning i nytt bolag, vartill 
anmodan säkerligen icke kommer att utebliva, enär staden i förra fallet får 
realsäkerhet i fast egendom, som den i egenskap av aktieägare saknar, och 
badhusbolagets räkenskaper med undantag av de två senaste ur utländska 
valutaförhållanden abnorma åren, sedan mervärdet nedsatts till det yrkade 
beloppet och därmed ränteposten högst väsentligt nedgått, ingivna 
förhoppningar om att denna affär icke skulle berett staden några förluster, hava 
de härmed velat till protokollet anteckna sin avvikande mening. 
 
FRITZ LÜSCH JOHAN STERNER 
INGRID WALLENTIN G. KARLSON 
RICH. BJÖRSELL O. G. LÖFVING” 

 
1924-10-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 132 (avskrift KJ): 

Stadsfiskalen herr Elias Sandell hade till stadsfullmäktige överlämnat följande 
testamente i avskrift: 
 
”TESTAMENTE. 
Jag Harald Ludvig Pihl förklarar härmed, att jag efter moget övertänkande 
beslutat, att följande förordnande är min yttersta vilja. 
 
Som en alltid manande varm känsla för min hembygd samt mina fäders minnen 
är anledningen till, att jag under en lång följd av år egnat mitt arbete åt Lysekils 
Fornhem och dess museisamlingar, varför det nu även skulle vara mig en 
glädje att kunna lämna ett litet bidrag som grundplåt till en byggnadsfond för 
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ett blivande Hembygdsmuseum i Lysekil. För detta ändamål donerar jag 
härmed till Lysekils Stad mitt egande hus n:r 57 vid Gamla Strandgatan i 
Lysekil samt all min egendom, kvarlåtenskap och tillgång för att därav genom 
försäljning uppkommande penningbelopp, samt årlig ränta därav med avdrag 
av nödiga utgifter av Staden förvaltas och fonderas. Jämte möjligen blivande 
donationer bilda en som förut nämnd fond, för att å en i staden centralt belägen 
och från museisynpunkt lämplig plats, uppföra den nämnda byggnaden för att 
där bättre kunna utställa och vårda de nu i Fornhemmet samlade museiföremål. 
Då dessa värdefulla fornminnen av dess givare äro donerade till ett Lysekils 
stads Museum, så bör det vara en Stadens angelägenhet att taga hand om 
desamma och egna dem en bättre vård än det under nuvarande förhållanden är 
möjligt. Ty en gång skadade eller förstörda finns numera ingen möjlighet att 
kunna ersätta desamma. 
 
De föremål i mitt hem, som möjligen kan ha museivärde, skall icke försäljas 
utan förvaras å säker plats intill museibyggnaden är färdig. 
 
Lysekil den 31 januari 1924. 
HARALD LUDVIG PIHL. 
 
Vidimeras: 
ELIAS SANDELL. RUTH MATTSSON. 
 
Härjämte hade testator upprättat ett obevittnat tillägg till detta testamente, i 
vilket tillägg innefattades följande bestämmelser av särskild vikt: 
 
”Min önskan är, att min avlidne broder Frans Pihls efterlämnade barn må få ett 
hundra kronor vardera, men icke Jannes son skall hava något med, eftersom 
han icke gjort sig förtjänt härav.” 
 
Den från herr Sandell bifogade skrivelsen innehöll bland annat följande dels 
rörande nämnda testamentstillägg, dels rörande bouppteckningen efter testator: 
 
att de rader i slutet av ifrågavarande tillägg, vilka rörde Frans Pihls barn, som 
voro skrivna med blyerts; 
 
att testator efterlämnade dels brodern Frans Pihls fem barn, därav två 
omyndiga, och dels avlidne brodern Janne Alfred Pihls son, handlanden Frans 
James Pihl i Göteborg;  
 
att boets tillgångar utgöres av huset n:o 57, Gamla Strandgatan på ofri tomt, 
taxeringsvärderat till kronor 5.400 och övriga tillgångar värderade till kronor 
2.790:69 eller tillsammans kronor 8.190:69. Härifrån avgå boets skulder med 
kronor 791:38, vadan behållningen utgör kronor 7.399:31. 
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Sedan handlingarna i ärendet lästs, yrkade herr vice ordföranden, understödd 
av herr Ekblad, att stadsfullmäktige måtte med tacksamhet mottaga donationen, 
vilket yrkande stadsfullmäktige enhälligt biföllo. 
 
Vidare beslöto stadsfullmäktige ävenledes enhälligt, att godkänna legatet med 
kronor till 100 till vart och ett av testators avlidne broder Frans Pihls 
efterlämnade fem barn, således tillsammans kronor 500. 
 
Tillika beslöto stadsfullmäktige, på förslag av herr ordföranden, att uttala sin 
erkänsla för det brinnande intresse som ledde avlidne testators forskningar i 
Lysekils historia, i tillvaratagandet av minnen och föremål till samma syftemål 
och till sist till upprättandet av det testamente till stadens förmån, vilket nu av 
stadsfullmäktige mottagits. 
 

 
 
1924-10-.. Stockholms Landstormskvinnor gör fälttjänstdebut med ett fältmarketenteri för 

500 landstormsmän och skyttar. (Svensk Försvarsvilja, Del I, sid 250) 
 
 
1924-10-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 138 (avskrift KJ): 

I enlighet med valkommitténs förslag till ledamöter i budgetberedningen för 
granskning av magistratens utgifts- och inkomstförslag för staden för år 1925 
herrar kontraktsprosten Fritz Lüsch, konsuln John Sterner, riksdagsmannen 
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Axel Ljungberg, fabrikören Rich. Björsell och riksdagsmannen Carl Brännberg 
med herrar fabrikören Aug. Mattsson och handlanden E. W. Olsson såsom 
suppleanter. 

 
1924-10-30 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 139 (avskrift KJ): 
 Till kommunalombud vid årets mantalsskrivning valdes i enlighet med det från 

valkommittén föreliggande förslaget herrar kyrkovaktmästaren B. C. A. 
Högberg, skatteexekutorn Rudolf Ljunggren och brandkorpralen A. J. 
Nordmark samt till deras suppleant poliskonstapeln herr C. I. Alexandersson. 

 I arvode bestämdes 15 kronor till varje ombud. 
 
1924-11-.. Direktören för den danska biologiska stationen filosofie doktor G.G.J. Petersen 

presenterar i början av månaden en redogörelse för de danska 
fiskeriförhållandena. Petersen föreslår lagstiftning mot fiske med trål i de 
danska fiskevattnen under en viss tid på året om inte en internationell 
överenskommelse kan träffas om fisket i Kattegatt och Östersjön. 

 
Samtidigt bryter en fiskarstrejk ut på Norges västkust. 1.500 brislingfiskare 
deltar i aktionen. Orsaken till missnöjet är att konservfabrikerna sänker priset 
betydligt. Fisket är också gott och fabrikerna som tidigare haft brist på råvara 
jobbar nu under högtryck. (LP 1997-08-08) 

 
1924-11-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 161 (avskrift KJ): 
 Brandstyrelsen anhöll genom föreliggande skrivelse om beviljande av ett 

anslag å 800 kronor för brandbilen reparation, samt att försäkringen å sagda bil 
må så till vida ändras, att den även omfattar vagnskada och brandförsäkring 
utom brandstationen, varigenom premien för den femåriga försäkringen 
komme att höjas från nuvarande kronor 212:50 till kronor 544 per år, alltså en 
årlig ökning av kronor 331:50. 
 
Drätselkammaren, dit herr ordföranden i stadsfullmäktige remitterat ärendet, 
hade enhälligt beslutit att hos stadsfullmäktige tillstyrka ifrågavarande begäran, 
och att kostnaderna härvidlag må upptagas i 1925 års utgifts- och inkomststat 
för uttaxering. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla ansökningen, och skulle medel för 
ändamålet utgå i enlighet med drätselkammarens anvisning. 
 
I samband med detta ärendet påtalades, att skötseln av brandbilen lämnade 
mycket övrigt att önska. 
 
Det meddelades emellertid av herr Otto Olsson, att en fackman erhållit uppdrag 
av brandstyrelsen att hava tillsyn över bilen, så att den ständigt befinner sig i 
fullgott skick, och läto stadsfullmäktige bero vid denna förklaring i saken. 
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Härjämte hade drätselkammaren till stadsfullmäktige överlämnat utgiftsförslag 
för brandväsendet under år 1925 och enhälligt tillstyrkt detsammas antagande. 
 
Förslaget slutade på ett belopp av kronor 14.489, och beslöto stadsfullmäktige 
enhälligt att antaga detsamma. 

 
1924-11-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 165 (avskrift KJ): 
 Fattigvårdsstyrelsens förslag till utgifts- och inkomststat för fattigvården under 

år 1925 förelåg till behandling, och utvisade detta förslag i utgifter kronor 
30.400, varav skulle på bevillning uttaxeras kronor 25.200. 
 
Stadsfullmäktiges herr ordförande hade remitterat förslaget till 
drätselkammaren, som enligt föreliggande utdrag av sitt protokoll för den 24 
dennes enhälligt beslutit att hos stadsfullmäktige tillstyrka förslagets 
antagande. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att antaga det föreliggande förslaget. 

 
1924-11-27 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 171 (avskrift KJ): 
 Från drätselkammaren förelåg en så lydande skrivelse: 

 
”Utdrag av protokollet, hållet vid sammanträde med drätselkammaren i Lysekil 
den 24 november 1924. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Bocik, Tinggren, 
Christenson och Löfving samt stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 182. Herr ordföranden i stadsfullmäktige hade till drätselkammaren för dess 
yttrande remitterat skrivelse från kommitterade i badhusfrågan om att staden 
måtte teckna ett belopp av 50.000 kronor i Lysekils Nya Badhus Aktiebolag, 
vilket skulle rekonstrueras på de villkor, som i en med skrivelsen bifogad 
promemoria angavs. 
 
Drätselkammaren, som icke ansåg sig kunna redan i dag fatta beslut i ärendet, 
beslöt bordlägga detsamma. 
 
Tillika beslöt kammaren att till stadsfullmäktiges kännedom meddela detta 
beslut samt att till stadsfullmäktige överlämna nämnda framställning jämte 
tillhörande promemoria. 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Rätt utdraget betygas 
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AXEL HOLMQVIST.” 
 
Herr vice ordföranden framhöll, att ärendet vore brådskande, och att 
drätselkammaren önskade, att stadsfullmäktige nu måtte yttra sig i detsamma. 
 
Talaren påpekade, att då frågan senast var uppe i stadsfullmäktige, och då det 
gällde att köpa badanläggningen så föreföll det som om man ej hade samhällets 
stöd härför, och nu då det är fråga om att teckna aktier i företaget, vore det 
därför av intresse få utrönt, om man ej heller nu hade samhället med sig för 
saken. 
 
Finnes något samhällsintresse för att få badanläggningen i gång igen, så får 
något snarast därvidlag åtgöras, och frågan gäller nu närmast, vilket belopp 
man från stadens sida åstadkomma för dylik aktieteckning. 
 
Herr Ekblad fann det vara intresse för frågan, men att man först borde ha 
visshet om, huru mycket enskilda i samhället teckna i bolaget. Fann dessutom 
beloppet 50.000 kronor, alldeles för högt tilltaget och hade svårt att förstå, huru 
staden med sin ansträngda ekonomi skulle kunna åstadkomma detsamma, då 
man mången gång ej har pengar till förfogande att bestrida absolut nödvändiga 
utgifter med. 
 
Stadsfullmäktige beslöto att lägga skrivelsen till handlingarna, under avvaktan 
på det blivande yttrandet från drätselkammaren i detta ärende. 

 
1924-12-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 178 (avskrift KJ): 

Val förelågo till de kommunala befattningar som vid årets slut bleve lediga 
eller eljest skulle besättas, och som det tillkomme stadsfullmäktige att tillsätta. 

 
Valkommittén hade avgivit förslag till de förestående valen med undantag för 
drätselkammaren, på grund av att därvid proportionellt valsätt möjligen skulle 
komma till användning. 
 
Valen, som nu företogs, utföllo i överensstämmelse med valkommitténs förslag 
av den 25 nästlidne november med i detsamma denna dag på grund av herrar 
Aug. Mattssons och Carl Gustaf Tinggrens avsägelser gjorda kompletteringar, 
vilka av herr ordföranden muntligen meddelades, sålunda: 
 
Drätselkammaren: 
 
För en tid av fyra år skulle 3 ledamöter väljas efter herrar konsuln Alfr. Bovik, 
ombudsmannen Carl Gustaf Tinggren och byggmästaren Rob. G. Christenson 
samt 3 suppleanter efter herrar stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist och 
riksdagsmannen Carl Brännberg samt en vakant suppleantplats. 
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På förslag av herr ordföranden företogs valet med acklamation och utföll så, att 
samtliga avgående ledamöter och suppleanter omvaldes, och fabrikören herr 
Gustaf Karlsson, på förslag av herr ordföranden, nyvaldes som suppleant. 
 
Styrelsen för Lysekils vatten- och kloakledningar för tiden 1925 t. o. m. 
1927: 
 
Ledamöter: herrar handlanden S. P. Ekblad, järnhandlaren Pontus Lundbom 
och mekanikern Otto Olsson. 
Suppleanter: herrar disponenten Aug. L. Kihlberg och gjutaren Karl Källén. 
 
Fattigvårdsstyrelsen: 
 
Ledamöter för tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar disponenten Emil Löfberg, 
hälsovårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg, stenhuggeriförmannen F. J. 
Elmqvist och vaktmästaren Jakob Pettersson med de båda förstnämnda såsom 
respektive ordförande och vice ordförande för nämnda tid. 
 
Nykterhetsnämnden: 
 
Ledamöter: 
 
För tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar disponenten Emil Löfberg, handlanden E. 
W. Olsson och gjutaren Karl Källén. 
 
För åren 1925 och 1926: musikdirektören Karl Sandström och 
skolkökslärarinnan fröken Ingrid Wallentin. 
Suppleanter: 
För tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist och 
handlanden Fritz G. Olsson. 
För åren 1925 och 1926: Fru Anna Malmrot. 
 
Till respektive ordförande och vice ordförande i nämnden för tiden 1925 t. o. 
m. 1928 valdes herrar Emil Löfberg och E. W. Olsson. 
 
Hamnstyrelsen för åren 1925 och 1926: 
 
Ledamöter: herrar lotsförmannen Gust. Wallin och handlanden s. P. Ekblad. 
Suppleanter: herrar fabrikören Elis Luckey och vaktmästaren Jakob Pettersson.  
 
Hälsovårdsnämnden: 
 
Ledamot för år 1925: frisören herr Gust. A. Löfgren. 
Suppleanter: förste för tiden 1925 t. o. m. 1927: gjutaren herr Karl Källén, 
tredje för år 1925: handlanden herr Fritz G. Olsson. 
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Kommunala mellanskolans terminsavgiftsnämnd för år 1925: 
 
Ledamot: herr borgmästaren Axel Sundberg. 
Examensvittnen vid kommunala mellanskolans realskoleexamen år 1925: 
Herrar doktorn Axel Nilsson, stadsingenjör Sven Henrik Lundgren och 
direktören Nisse Ericsson med suppleanterna herrar postexpeditören Fredr. 
Lundqvist och apotekaren Karl Aulin. 
 
Lysekils stads elektricitetsverks styrelse: 
 
Ledamöter: 
 
För tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar kontraktsprosten Fritz Lüsch, trafikchefen 
Nils Wickberg och redaktören Axel Ljungberg. 
För åren 1925 och 1926: herrar frisören Gust. A. Löfgren och handlanden Axel 
Johansson. 
Suppleanter för tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar järnsvarvaren Sixten Arsenius, 
civilingenjören Arvid Laurin och handlanden L. P. Östling. 
 
Ledamöter i Handels- och sjöfartsnämnden för åren 1925 och 1926: 
 
Herrar f. lotsförmannen Em. Hörman, fabrikören Rich. Björsell, 
grosshandlaren Otto Gottfrid Löfving, skeppsmäklaren C. Andersson, 
handlanden Jonas Alexander Jacobsson, fabrikören Elis Luckey och 
disponenten Ludv. Andersson. 
 
Polisnämnden för tiden 1925 t. o. m. 1928: 
 
Ledamöter: herrar redaktören Axel Ljungberg, fotografen John Westling och 
kyrkovaktmästaren B. C. A. Högberg. 
Suppleanter: herrar handlanden Fritz G. Olsson och förrådsförvaltaren Evald L. 
Andersson. 
 
Pensionsnämnden för tiden 1925 t. o. m. 1927: 
 
Suppleant: poliskonstapeln herr C. I. Alexandersson. 
 
Taxeringsnämnden för år 1925: 
 
Ledamöter: herrar, 1) handlanden E. W. Olsson, 2) gjutaren Karl Källén, 3) 
hälsovårdstillsyningsmannen A. Ehnberg, 4) handlanden Axel Johansson, 5) 
postmästaren Gösta Boheman. 
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Suppleanter: herrar, 1) handlanden Evald Andersson, 2) järnsvarvaren August 
Ferdinand Jakobsson, 3) kronolotsen E. R. Montheli, 4) stenhuggeriförmannen 
F. J. Elmqvist, 5) postexpeditören Fredr. Lundqvist. 
 
Suppleanterna skola vid förfall för ledamöterna ersätta dessa i den ordning de 
här ovan angivits, så att suppleant n:o 1 ersätter ledamot n:o 1 o. s. v. 
 
Brandförsäkringskommittén för år 1925: 
 
Ledamöter: herrar stadsingenjör Sven Henrik Lundgren och byggmästare 
Robert G. Christenson.  
Suppleanter: herrar byggmästaren Adolf Wennerberg och snickaremästaren K. 
Knutsson. 
 
Brandstyrelsen: 
 
Ledamöter: 
 
För tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar entreprenören Clas Valfrid Granberg och 
riksdagsmannen Carl Brännberg. 
För åren 1925 och 1926: herrar mekanikern Otto Olsson och byggmästaren 
Rob. G. Christenson. 
Suppleanter: 
För tiden 1925 t. o. m. 1928: fotografen herr John Westling. 
För åren 1925 och 1926: kyrkovaktmästaren herr B. C. A. Högberg. 
 
Lysekils föreläsningsförenings styrelse för år 1925: 
 
Ledamot: musikdirektören herr Karl Sandström. 
Suppleant: järnsvarvaren herr Alfr. Andersson. 
 
Lysekils tekniska aftonskolas styrelse för år 1925: 
 
Ledamot: stadsingenjör herr Sven Henrik Lundgren. 
Suppleant: civilingenjör herr O. Folke Aurell. 
 
Huvudmän i Lysekils sparbank: 
 
För år 1925: herrar fabrikören Elis Luckey och kamreraren Hugo Hallgren.  
För åren 1925 och 1926: herrar redaktören Axel Ljungberg och konsuln John 
Sterner.  
För tiden 1925 t. o. m. 1927: herrar inspektören A. W. Christenson och konsuln 
L. Laurin. 
För tiden 1925 t. o. m. 1928: herrar disponenten Ludv. Andersson och 
ombudsmannen Carl Gustaf Tinggren. 
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Stadens ombud vid bolagsstämmor m. m. med Lysekils 
järnvägsaktiebolag under år 1925: 
 
Redaktören herr Axel Ljungberg med fabrikören herr Gustaf Karlsson som 
suppleant. 
 
Systemaktiebolagets styrelse för år 1925: 
 
Ledamot: filaren herr Svante J. Johansson. 
Suppleant: byggmästaren herr Rob. G. Christensson. 
 
Ida Sannes fond för tiden 1925 t. o. m. 1927: 
Herrar fabrikören Elis Luckey och disponenten Emil Löfberg. 

 
Johanna Maria Svenssons fond för tiden 1925 t. o. m. 1927: 
 
Herrar kontraktsprosten Fritz Lüsch, fabrikören Elis Luckey och disponenten 
Emil Löfberg. 
 
Stadens ombud vid bolagsstämmor med Lysekils Nya Badhus Aktie Bolag 
under år 1925. 
 
Herr kontraktsprosten Fritz Lüsch. 
Revisorer och deras suppleanter för granskning av nedanstående räkenskaper 
för år 1925. 
 
Drätselkammaren: 
 
Revisorer: herrar juveleraren Gordon Wikström, sammankallande, 
sparbankskamreraren och ritaren Holger Hermansson. 
Suppleanter: herrar handlanden Erik G. Lindström, förste, och 
banktjänstemannen Josua Andersson, andre suppleant. 
 
Hamnstyrelsen: 
 
Revisorer: herrar grosshandlaren John Forsell, sammankallande, kontoristen 
Carl Wallin och handlanden A. Th. Jakobsson. 
Suppleanter: herrar lokomotivföraren Hjalmar Sörensen, förste och kontoristen 
Hakon Lundbom, andre suppleant. 
 
Fattigvårdsstyrelsen: 
 
Revisorer: herrar kassören Iwar Johansson, sammankallande, och kamreraren 
James Öhrnberg. 
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Suppleanter: herrar handlanden Erik G. Lindström, förste, och bankkamreraren 
Olof Johansson, andre suppleant. 
 
Lysekils föreläsningsförening: 
 
Revisorer: folkskolläraren herr Gösta Hultgren. 
Suppleant: hälsovårdstillsyningsmannen herr Aug. Ehnberg. 
 
Parkstyrelsen: 
 
Revisorer: herrar handlanden Gunnar Andersson, sammankallande, och 
förrådsförvaltaren Evald I. Andersson. 
Suppleant: mekanikern herr Otto Olsson. 
 
Lysekils stads elektricitetsverk: 
 
Revisorer: herrar stationsinspektoren J. F. Johansson, sammankallande, 
ingenjören Magnus Krok och köpmannen Oscar Fredén. 
Suppleanter: herrar fotografen John Westling, förste, och kamreraren Henning 
Melin, andre suppleant. 
 
Lysekils tekniska aftonskola: 
 
Revisorer: musikdirektören herr Karl Sandström. 
Suppleant: mästerlotsen herr John Linding. 
 
Lysekils skyttegille: 
 
Revisor: fabrikören herr Viktor Lindbom. 
Suppleant: banktjänstemannen herr Josua Andersson. 
 
Folkskolestyrelsen, Barnavårdsnämnden och Petrelius fond: 
 
Revisorer: herrar handlanden Axel Hörnfelt, sammankallande, och 
stationsskrivaren T. R. Madison. 
Suppleanter: herrar banktjänstemannen Josua Andersson, förste, och 
kontoristen Evald Luckey, andre suppleant. 
 
Kommunala mellanskolans styrelse: 
 
Revisorer: herrar bokföraren Jakob Fredrik Carlsson, sammankallande, och 
fabrikören Viktor Lindbom. 
Suppleanter: herrar bokhållaren Hugo Hansson, förste, och maskinisten John E. 
Sterner, andre suppleant. 
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1924-12-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 179 (avskrift KJ): 
 Till förnyad behandling upptogs det till drätselkammaren remitterade förslaget 

till ny brandordning för staden. 
 
Drätselkammaren hade avgivit följande yttrande i ärendet: 
 
”Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammaren i Lysekil sammanträde den 
2 december 1924. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Bovik, tinggren och 
Christensson samt stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 187. Stadsfullmäktige beslöto vid sitt sammanträde den 27 nästlidne 
november att till drätselkammaren för dess yttrande remittera förslag till ny 
brandordning för staden  
 
Drätselkammaren beslöt föreslå stadsfullmäktige att göra följande ändringar i 
förslaget: 
 
§ 2, mom. 5. Meningen ”förvaras å brandchefsexpeditionen utbytes mot 
”förvaras hos brandchefen”. 
 
§ 3, mom 8. Lydelsen ”vartill anslag beviljats” ersättes med ”vartill anslag av 
stadsfullmäktige beviljats”. 
 
§ 3, mom. 11. Följande tillägg göres: 
”samt att upprätta och före den 1 november varje år till drätselkammaren 
överlämna utgiftsförslag för brandväsendet under det påföljande året”. 
 
§ 7. I slutet av paragrafen ändrades uttrycket ”å brandchefens expedition” till 
brandchefen”, 
 
§ 24. Samma ändring föreslås som för § 7. 
 
§ 30, mom. 1. Att i meningen ”till sex veckor för rökgång och rör jämte 
tillhörande centraluppvärmningsapparat i vanliga bostadshus samt för rökgång 
jämte köksspisel, pannmur eller annan eldstad, varest kokning äger rum för 
enskilt hushålls behov” det utgår, som har avseende å 
centraluppvärmningsapparat och vad därtill hör, samt att bestämmelsen härpm 
flyttas till slutet av momentet och får följande lydelse: 
 
”Rökgång och rör jämte tillhörande centraluppvärmningsapparat i vanliga 
bostadshus sotas två gånger årligen under eldningsperioden.” 
 
§ 47. Samma ändring föreslås som för §§ 7 och 24. 
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Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST.” 
 
Herr vice ordföranden yrkade förslagets antagande med de av drätselkammaren 
föreslagna ändringarna. 
 
Herr Björsell, understödd av herr Karlson, yrkade, att även den ändringen 
måtte göras, att i § 30 tiden mellan sotning för rökgång jämte köksspisel, 
pannmur eller annan eldstad, varest kokning äger rum i större omfattning än för 
enskilt hushålls behov, såsom värdshus, näringsställe, bageri, rökeri eller annan 
därmed jämförlig inrättning, utsträckes från föreslagen två till fyra veckor, 
såsom bestämmelsen därom förut varit. 
 
Herr ordföranden yrkade, att den ändringen i § 4, mom. 2, måtte vidtagas, att 
benämningen ”brandkorpral” utbytes mot brandmästare”, dock att denna 
titelförändring ej skall medföra någon förändring med hänsyn till vederbörande 
befattningshavares arbete eller löneförmåner. 
 
Vidare yrkade herr ordföranden, att i § 15 bestämmelsen om att brandchefen 
äger att efter anmälan hos brandstyrelsens ordförande taga sig ledighet under 
högst två dygn måtte ändras till ledighet under högst tre dygn. 
 
Herr Otto Olsson yrkade borttagandet av bestämmelsen om att en person för att 
kunna antagas till brandchef i staden skall ha två månaders utbildning vid fast 
brandkår. 
 
Efter slutad överläggning beslöto stadsfullmäktige, utan votering, att med 
avslag å herr Otto Olssons yrkande antaga det föreliggande förslaget till 
brandordning för staden med iakttagande dels av de ändringar 
drätselkammaren föreslagit, dels av de ändringar, som grunda sig på de av 
herrar Björsell och ordföranden nu framställda yrkandena. 
 
Vidare skulle stadsfullmäktige genom magistraten hos Konungens 
Befallningshavande i länet söka fastställelse å den sålunda antagna 
brandordningen, vilken innefattas i denna --- Bilaga N:o 11, 1924. 
 
Denna brandordning skulle vara gällande från och med ingången av år 1925. 

 
Bilaga N:o 11, 1924. 
BRANDORDNING FÖR LYSEKILS STAD. 
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På grund av senare företagna ändringar i brandordningen för staden, 
kommer brandordningen att intagas först i 1925 års 
stadsfullmäktigehandlingar, där den återfinnes under --- Bilaga N:o 12, 
1925. 

 
1924-12-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 180 (avskrift KJ): 
 Från kommitterade i badhusfrågan en så lydande skrivelse: 

 
”Till Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Å allmänt möte för överläggning i stadens badortsfråga utsågs en kommitté 
med uppgift att verka för anslutning till ett förslag till rekonstruktion av 
Lysekils Nya Badhusaktiebolag, som uppgjorts av ett konsortium av 
intresserade personer i Stockholm. 
 
Grunderna för denna konstruktion angivas i bifogade promemoria. 
 
Kommittén har kommit till den bestämda uppfattningen att några vidare bidrag 
icke kunna påräknas av enskilda, förrän staden beslutat sig för aktieteckning i 
företaget. De enskilde, vars teckning skulle kunna påräknas, önska nämligen 
helt naturligt att en avsevärd del av kapitalet skall vara placerat i Lysekil för att 
staden och dess innevånares intressen skall kunna göras gällande i bolagets 
förvaltning. Och en sådan tyngdpunkt kan icke åstadkommas med mindre 
staden tecknar ett avsevärt belopp. 
 
Med anledning härav får kommittén härmed hemställa att Stadsfullmäktige 
ville besluta att i och för ifrågavarande rekonstruktion av bolaget och på de 
villkor som i ovan omförmälda p. m. angives, teckna aktier i Lysekils Nya 
Badhusaktiebolag till belopp, som kommitterade för sin del föreslår till 50.000 
kronor. 
 
Lysekil den 24 november 1924. 
På kommitténs vägnar: 
AXEL SUNDBERG.” 
 
Av den i denna skrivelse nämnda promemoria framgick huvudsakligen 
följande: 
 
Att rekonstruktionen skulle försiggå genom följande åtgärder: 
 
1) Nedskrivning av det nuvarande aktiekapitalet, 152.000 kronor, till 15.200 
kronor. 
 
2) Teckning av nya aktier (preferens-) till belopp av 200.000 kronor. 
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3) Nedbringandet av bolagets skulder till i runt tal 200.000 kronor. 
 
4) Förvärvande av de till badrestauranten hörande inventarierna, som nu ägas 
av Lysekils Restaurantaktiebolag och bestå av duktyg, silver, glas, porslin, 
möbler m. m. 
 
I fastigheten ingå följande: 
 
utmarkslotterna n:ris IV, VI och X i Bansvik med sammanlagt taxeringsvärde 
av 10.500 kronor och strandtomten vid det s. k. ”Folkbladet”, sistnämnda tomt 
värd cirka 10.000 kronor. 
 
Herr ordföranden i Stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
drätselkammaren, som enligt föreliggande utdrag av sitt protokoll för den 2 
dennes avgivit följande yttrande i ärendet: 
 
”Under förutsättning av att nyteckning av aktier i Lysekils Nya Badhus 
Aktiebolag för minst 200.000 kronor kan uppbringas, och detta belopp 
inbetalas så tidigt, att företaget kommer i gång senast under juli månad 1925, 
vill Lysekils stad vara med om att ingå med ett belopp av 30.000 kronor i 
ovannämnda aktiebolag, och att medlen för ändamålet anskaffas medelst 
upplåning för återbetalning inom kortare tid än två år.” 
 
Mot detta beslut, evad det beträffande beloppets storlek, hade herr Tinggren 
reserverat sig. 
 
Sedan handlingarna i ärendet upplästs, yttrade sig nedannämnda talare under 
den i detsamma uppkomna diskussionen. 
 
Herr vice ordföranden: Med anledning av sin förut uttalade ståndpunkt i denna 
sak framhöll han badortsrörelsen vara av den största betydelse för samhället, 
varför man måste söka få den i gång, och staden måste offra något väsentligt 
för att detta mål skall kunna nås. Påpekade ånyo, att om man ej kunde få denna 
rörelse återupptagen, så skulle staden tvingas att förr eller senare bygga ett 
varmbadhus, och detta komme att medföra en mycket dryg utgift. 
 
Yrkade bifall till drätselkammarens förslag i ärendet. 
 
Herr Tinggren anförde som skäl för sin reservation i drätselkammaren stadens 
betryckta ekonomiska belägenhet och medgav, att badrörelsen tidigare haft rätt 
stor betydelse för staden, men ansåg att denna betydelse ej i framtiden kunde 
bliva densamma, då det förefölle, som om publiken numera tycks draga sig till 
de mindre badorterna. Uttalade sin förvåning över att Kyrkviksborna ej vidtagit 
någon kraftigare opinionsyttring för badhusrörelsens återupptagande. Erinrade 
om att staden har en skuldsumma å cirka 1.800.000 kronor, vartill kommer en 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 60.docNyhetsbrev 60 20241128 © Per Stenros Sid 43 
 

mycket hög uttaxering, varför man måste bliva betänksam mot att kasta sig i 
nya skulder, helst som staden utöver nämnda skuldbelopp får en svävande 
skuld å cirka 50.000 kronor för brandväsendet och renhållningsverket, och 
härtill kommer ytterligare såsom ofrånkomligt en omläggning av fattigvården 
år 1928, en sak som säkerligen blir dyrbar. Trodde ej på den korta 
badsäsongens åstadkommande av så stor vinst för staden i sin helhet. 
 
Ville dock vara med om att stadens sökte göra något härvidlag och yrkade, att 
dylik aktieteckning måtte ske med 10.000 kronor och i övrigt på de av 
drätselkammaren föreslagna villkoren. 
 
Herr ordföranden erinrade, med anledning av herr Tinggrens yttrande, om att 
Kyrkviksborna rörande denna fråga till stadsfullmäktige överlämnat en 
petition, som lästes vid ett stadsfullmäktigesammanträde i våras. 
 
Herr vice ordföranden fann det angenämt kunna konstatera, att även herr 
Tinggren syntes hysa den uppfattningen, att badhusrörelsen dock äger någon 
betydelse för staden, en uppfattning som ju framgår av det nu gjorda yrkandet 
om att teckna aktier för 10.000 kronor. Framhöll beträffande stadens 
skuldsättning, att de penningar, som sålunda upplånats, likväl ingalund kunna 
anses vara bortkastade, då de använts för uteslutande produktiva ändamål 
såsom järnvägen, jordköpet och elektricitetsverket. Skulle det nu beslutas att 
endast teckna 10.000 kronor i företaget, så trodde talaren, att detta skulle bliva 
av ringa eller ingen nytta, varför man borde sträcka sig längre. 
 
Herr Ekblad hade den uppfattningen, att det bland enskilda 
samhällsmedlemmar icke funnes något synnerligt intresse för saken, och att 
man tycktes vilja, att samhället skall påtaga sig hela den börda, som därifrån 
kräves för bolagets finansiering. 
 
Anslöt sig till herr Tinggrens yrkande. 
 
Herr borgmästaren Sundberg upplyste om, att kommitterade från början hyst 
den åsikten, att enskilda medlemmar i samhället skulle teckna aktier först efter 
den tidpunkt staden bestämt sig för dylik teckning, vilken därför har den allra 
största betydelse utåt. 
 
Herr Brännberg beklagade, om det föreslagna beloppet, kronor 10.000 skulle 
anses så obetydligt, att vederbörande icke skulle vilja emottaga det, ehuru det i 
den bästa mening föreslagits. Framhöll, att intresset för badhusrörelsen kan 
vara lika stort från olika håll, även om det finnes skilda uppfattningar om 
lämpligheten av beloppets storlek härvidlag. Meddelade uppgifter å kostnader 
för byggande av varmbadhus i åtskilliga svenska städer. 
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Herr Löfving: Att man måste komma ihåg, att badortsrörelsen indirekt tillför 
staden avsevärda inkomster, och att särskilt Kyrkviksborna äro mycket 
beroende av ifrågavarande rörelse. Delade herr vice ordförandens 
ordförandeskaps mening om dyrbarheten av att uppföra ett kommunalt 
varmbadhus och uttalade tillika den uppfattningen, att ett dylikt säkerligen 
komme att varje år medföra en förlust av 5- á 6.000 kronor. talaren uttryckte 
önskemålet, att ett medlingsförslag i saken måtte kunna framkomma. 
 
Herr Tinggren uttryckte förvåning över den föregående talarens yttrande 
rörande ett eventuellt medlingsförslag och ansåg det otänkbart, att skillnaden 
mellan 30.000 och 10.000 kronor skulle föranleda till det helas strandning, då 
ett belopp på 20.000 kronor ej torde äga så avgörande betydelse för ett företag 
av sådant omfång. 
 
Herr Ljungberg betonade, att kommitterades begäran om aktieteckning med 
50.000 kronor ej ansetts för hög, men att drätselkammaren måst av ekonomiska 
skäl sätta dylikt aktiebelopp till 30.000 kronor. hävdade att, om personer 
utanför samhället äro villiga satsa 150.000 kronor för att få bolagets rörelse i 
gång, de ock måste anses hava en viss rätt att i förevarande fall ställa anspråk 
på staden. Talaren trodde, att om rörelsen upptages, så skulle detta stödja 
stadens skattekraft och uttryckte den förhoppningen, att Kungl. Maj:t skulle 
vägra sitt bifall till en upplåning på 5 ´q 10 år för anskaffande av medel för 
ändamålet i fråga. Påpekade vidare, huru staden under de senaste åren påtagit 
sig utgifter för tillsammans 311.000 kronor, av vilket belopp största delen 
anskaffats genom uttaxering, och att enbart Landsvägsgatan kostat staden 
38.000 kronor, vilket belopp täckts genom uttaxering på så kort tid som två år, 
en prestation ej vanlig för en så liten stad som vår. 
 
Understödde herr vice ordförandens yrkande. 
 
Herr ordförande bemötte talet om det såväl nu som så ofta eljest upprepade 
talet om vår höga uttaxering och framhöll, att i många städer, där uttaxeringen 
är nominellt lägre än här, uttages särskilda avgifter för vatten och renhållning, 
vilket är ej fallet hos oss, ty om så vore, skulle vår uttaxering vara betydligt 
lägre än den nu är. 
 
Yrkade för formens skull avslag å framställningen om dylik aktieteckning. 
 
Då överläggningen förklarats avslutad, och herr ordföranden efter framställd 
proposition på bifall till vartdera av de trenne föreliggande yrkandena förklarat 
avslagsyrkandet vara med övervägande ja besvarat, begärdes votering. 
 
Sedan herr ordföranden därpå för huvudvoteringen uppställt avslagsyrkandet 
såsom ja-förslag och därefter för utrönandet av nej-förslag i samma votering 
framställt proposition på bifall till vartdera av herrar vice ordförandens och 
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Tinggrens yrkanden förklarat det förstnämnda av dessa yrkanden vara med 
övervägande ja besvarat, begärdes å nya votering, som verkställdes enligt 
följande godkända voteringspropositionen: 
 
”Den, som önskar herr vice ordförandens yrkande till kontraproposition i 
huvudvoteringen, röstar ja; 
den, det icke vill, röstar nej; 
vinner nej, hava stadsfullmäktige beslutit att antaga herr Tinggrens yrkande till 
kontraproposition i huvudvoteringen.” 
 
Vid härefter företagit upprop till omröstning, vari herrar Luckey, Ludv. 
Andersson och Wallin ej deltogo, röstade herrar vice ordföranden, Löfving, 
Ljungberg, Karlson, Björsell, Fritz G. Olsson, Sandström och fröken Wallentin 
samt herr ordföranden ja, men herrar Tinggren, Brännberg, Ekblad, Otto 
Olsson, Källén, Alexandersson, Ehnberg, Pettersson, E. W. Olsson, Westling 
och Evald I. Andersson nej. 
 
Med 11 nej- mot 9 ja-röster hade stadsfullmäktige beslutit att såsom 
kontraproposition i huvudvoteringen uppställa herr Tinggrens yrkande. 
 
Slutligen framställde herr ordföranden, med omkostande av avslagsyrkandet 
till nej-förslag och herr Tinggrens yrkande till ja-förslag, följande 
voteringsproposition för huvudvoteringen, vilken proposition godkändes: 
 
”Den som i denna votering vill bifalla yrkandet om att teckna ett belopp av 
10.000 kronor i Lysekils Nya Badhus Aktiebolag på de villkor 
drätselkammaren föreslagit, röstar ja; 
den det icke vill, röstar nej; 
vinner ja, och ja-rösternas antal utgör minst två tredjedelar av de avgivna 
rösterna, hava stadsfullmäktige beslutit att teckna nyssnämnda aktiebelopp på 
av drätselkammaren föreslagna villkor.” 
 
Vid härefter företaget upptaget upprop till omröstning, vari herrar Ludv. 
Andersson och Wallin ej deltogo, röstade herrar Luckey, Löfving, Ljungberg, 
Tinggren, Karlson, Brännberg, Ekblad, Otto Olsson, Källén, Alexandersson, 
Ehnberg, Pettersson, E. W. Olsson, Fritz G. Olsson, Evald I. Andersson, 
Sandström och fröken Wallentin samt herr ordföranden ja, men herrar vice 
ordföranden, Björsell och Westling nej. 
 
Med 18 ja- mot 3 nej-röster hade stadsfullmäktige, alltså med kvalificerad 
majoritet, beslutit att teckna 10.000 kronor i Lysekils Nya Badhus Aktiebolag 
på de av drätselkammaren föreslagna vilkoren. 

 
1924-12-10 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 181 (avskrift KJ): 
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 Genom föredragen skrivelse anhöll drätselkammaren att under år 1925 få låta 
utföra nedannämnda allmänna arbeten. 
 
Föreningsgatan, gatuarbete 4.100, … 
vatten- och avloppsledningsarbeten 2.400  6.500:- 
Reparation av tullpackhuset 1.000:- 
Vatten- och avloppsledningsrör i … 
Drottninggatans fortsättning 1.500:- 
 Kronor 9.000:- 
 
Mot beslutet i drätselkammaren hade vice ordföranden, herr Ljungberg, 
reserverat sig, då han yrkat avslag å förordandet av arbetets med 
rörnedläggning i Drottninggatan utförande. 
 
Herr vice ordföranden yrkade bifall till drätselkammarens föreliggande 
framställning. 
 
Herr Ljungberg yrkade, att dessa fordon, med anledning av rörnedläggningen i 
Drottninggatan, måtte utföras. 
 
Sedan herrar Löfving och Björsell talat för bifall till drätselkammarens 
majoritetsförslag och herrar Otto Olsson, Ekblad och Westling för bifall till 
herr Ljungbergs yrkande, samt överläggningen förklarats avslutad, framställde 
herr ordföranden proposition på bifall till vartdera av de båda föreliggande 
yrkandena i ärendena och förklarade därvid herr Ljungbergs yrkande vara med 
övervägande ja besvarat, varefter votering begärdes, som verkställdes enligt 
följande godkända voteringsproposition: 
 
”Den, som vill bifalla herr Ljungbergs yrkande röstar ja; 
den, det icke vill, röstar nej; 
vinner nej, hava stadsfullmäktige beslutit att bifalla herr vice ordförandens 
yrkande;” 
 
Vid härefter företaget upprop till omröstning, vari herr Fritz G. Olsson ej 
deltog, röstade herrar Ljungberg, Tinggren, Brännberg, Ekblad, Otto Olsson, 
Källén, Alexandersson, Ehnberg, Pettersson, E. W. Olsson, Westling och Evald 
I. Alexandersson ja, men herrar vice ordföranden, Luckey, Löfving, Karlson, 
Björsell, Ludv. Andersson, Wallin, Sandström och fröken Wallentin samt herr 
ordföranden nej. 
 
Med 12 ja- och 10 nej-röster hade stadsfullmäktige alltså beslutit att bifalla herr 
Ljungbergs yrkande i ärendet. 
 
Tillika beslöto stadsfullmäktige att beloppet, kronor 7.500, för ifrågavarande 
ändamål skulle upptagas i 1925 års utgifts- och inkomststat för uttaxering samt 
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bemyndiga drätselkammaren att på förmånligaste villkor för stadens räkning få 
förvärva nödig mark för Föreningsgatans iordningställande. 

 
1924-12-17 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 191 (avskrift KJ): 
 Herr ordföranden yttrade såsom avslutning på detta års arbete i 

stadsfullmäktige följande: 
 
Mina Damer och Herrar! 
 
Handel och köpenskap, näringar och manufakterier hava sedan gammalt varit 
städernas uppgift att hänga och befordra. Därför hava dessa i flydda grundats 
på konungars maktord eller själva förvärvat sig denna existens från att hava 
varit naturliga samlingsplatser för handel och sjöfart. 
 
Visserligen har den förra skarpa motsättningen mellan stad och land genom 
skråordningarnas upphävande och genom revolutionerande samfärdsmedel 
betydligt utjämnats, men trots allt beror dock än i dag en stads existens härpå. 
Det gäller då för varje stad att taga vara på alla sina förvärvskällor och utnyttja 
dem och framför allt sörja för sina kommunikationer till lands och sjöss. 
Lysekils stads kommunikationer äro visserligen på det hela taget goda, men 
andra kommunikationsleder hava uppstått, som hota att stympa och kringskära 
vårt handelsområde. Kan man icke skapa nya sådana, så kan man åtminstone 
lägga sig all vinning om att behålla de gamla. Vad härvidlag är att göra 
tillkommer icke mig att i detta nu angiva, utan jag vill endast vara rösten av en 
som ropar.  
 
”Må konsulerna tillse, att staten icke tager någon skada”, så lydde 
uppmaningen i Rom, och den adresserar jag för Lysekils del till Handels- och 
Sjöfartsnämnden, som hittills icke varit övermåttan betungad av arbete. Här 
vinkar eklövskransen, samhällets äretecken åt den förtjänte medborgaren. Må 
Handels- och Sjöfartsnämnden genom större initiativ, förutseende och 
verksamhet förtjäna den från denna stad. Det finns ju män, som inte högre 
begära, än man talar om dem, vare sig det är gott eller ont, huvudsaken för dem 
är det icke bliva glömda. För en stad är förvisso glömskan ödesdigrare än för 
den enskilde. 
 
Vi höra till ett samhälle, som ehuru litet nog, varit mycket omtalat, enär det 
varit en av Västkustens attraktioner för badgäster från hela Sverige. Vara eller 
icke vara, det är frågan för denna badort, en fråga som ännu icke besvarats utan 
måhända kommer igen, och må vi då även här se till. Att vi behålla vad vi 
hava, enär denna fråga också står i samband med våra kommunikationer. 
 
Att göra dumheter är icke bra, men det allra dummaste är att av en någon gång 
begången dumhet låta hindra sig att göra något alls. Den som kritiserar allt men 
själv ingenting gör, är den fördärvligaste kritiker, man kan lyssna till. 
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Må vi alla tänka goda tankar om vår stad och alla arbeta för enskilt och allmänt 
väl, som rätt fattade ej stå i motsättning till varandra utan i harmoni. 
 
Jag tackar Eder alla för det kommande arbetet här i haven utfört, 
drätselkammareledamöterna allra mest, därför att drätselkammaren är 
förvaltningens hjärta. 
 
Eder, Herr Fabrikör August Mattsson, som nu tagit Eder hustru och därför icke 
längre kan komma, Ni som tillhört denna samling alltifrån 
stadsfullmäktigeinstitutionens vardande år 1903 och tills nu med undantag av 
tiden 1 april 1919 till 1 januari 1923, Eder tackar jag för Edert långa 
kommunala arbete, vari Ni aldrig sökt egna fördelar, och åberopar för övrigt 
vad jag den 10 april 1919 vid det första sammanträdet ”i revolutionens år 1, 
sade om Eder, som då var frånvarande. 
 
Jag tackar för Eder gemensamma vänlighet mot mig under det gångna året, 
särskilt detta år, då jag ingick i gubbåren, och önskar Eder samt och 
synnerligen en god jul och ett lyckosamt årsskifte.” 
 
Herr vice ordföranden framförde här efter på stadsfullmäktiges vägnar ett 
härligt tack till herr ordföranden för dennes välgångsönskningar och uttryckte 
förhoppningen, att stadsfullmäktiges sammanträden ännu långa tider framåt 
måtte få hållas under den nuvarande herr ordförandens utmärkta ledning samt 
bad att få tillönska herr ordföranden en god jul och ett gott nytt år. 
 
Slutligen tog herr Mattsson till orda, tackade herr ordförande för de ord denne 
nyss riktat till honom samt hembar tillika sitt tack till 
stadsfullmäktigeledamöterna för gott samarbete. 
 
Talaren framhöll, att skälet för hans avsägelse icke vore det av herr 
ordföranden anförda, utan avsägelsen hade sin orsak i att han ej nu kunde med 
samma lust och entusiasmen som i yngre dagar deltaga i det kommande livet. 
 
Som ovan. 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Justerat: 
FRITZ LÜSCH. 
JOHN STERNER. 
ELIS LUCKEY. 

 
./ 


